
تاثیر کاهش نرخ گواهی سپرده خاص بر بورس
موتوربورسباکاهشنرخبهرهروشنمیشود؟

یک کارشــناس بازار ســرمایه گفت: کاهش نرخ گواهی ســپرده خاص 
می تواند در کوتاه مدت بر روی تمایلات سرمایه گذاران مثبت ظاهر شود و 

زمینه رشد بازار را فراهم کند.
 محمد ماهیدشــتی، کارشــناس بازار ســرمایه در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادآنلاین بیان کرد: سیاســت نرخ گواهی های ســپرده خاص از ۳۰ 
درصد به ۲۵ درصد توســط بانک می تواند چشــم انداز مثبتی را بر روی 
معادلات بازار و ســرمایه گذاران ایجاد کند. به طوری که کاهش این نرخ 
می تواند بر تمایلات و افق ســرمایه گذاران تاثیر مقطعی گذاشته و زمینه 

رشد بازار را فراهم کند.
وی ادامه داد: کاهش این نرخ این سیگنال را به ســرمایه گذاران مخابره 
می کند که سایر نرخ های بهره بدون ریســک، متاثر از کاهش نرخ گواهی 
خاص، تعدیل خواهند شد؛ اما کاهش سایر نرخ ها، مانند نرخ اوراق اخزا را 

باید در دلایل دیگری جست وجو کرد.
ماهیدشــتی در خصوص عوامل تاثیرگذار بر کاهش سایر نرخ های بدون 
ریســک ادامه داد: نرخ های عمومی بهره غالبا متأثر از نرخ رشــد نقطه به 
نقطه ارز حرکت می کنند. به عبارت دیگر، هر چه این عدد بیشــتر باشد، 
نباید انتظار کاهش نرخ های عمومی بهره مانند اخزا را داشــت. به طوری 
که نرخ رشــد نقطه به نقطه ارز از مرداد ماه امسال به ۳۲ درصد رسیده که 
کاملا با نرخ ۳۱ درصدی اوراق خزانه دولت مرتبط اســت؛ همین افزایش 
نرخ نقطه به نقطه ارز، مانع کاهش نرخ های بدون ریسکی مانند اخزا شده 

است.
این کارشــناس بازار ســرمایه با تاکید بر اینکه نرخ گواهی سپرده خاص 
نمی تواند به تنهایی ســبب کاهش نرخ های بهره عمومی شود گفت: نرخ 
بهره عمومی در بازار آزاد و متاثر از همان نرخ رشد نقطه به نقطه ارز کشف 
می شود؛ یعنی نرخ های بهره عمومی مقدم بر گواهی سپرده خاص هدایت 
می شوند و برای ســامان دادن به نرخ های بدون ریسک، متغیر ارزی باید 
کنترل شــود. برای عقب راندن نرخ های بهره، نرخ دلار یا باید حوالی ۵۸ 
هزار تومان برســد و یا از منظر زمانی، تا خرداد ماه ســال آینده در همین 
محدوده درجــا بزند. در این شــرایط می توان انتظار داشــت که کاهش 

نرخ های عمومی بهره رقم بخورد.
وی سیاســت بانک مرکزی را نیز مورد نقد قرار داد و گفت: گواهی سپرده 
خاص یک ابزار اضطرار اســت و بانک مرکزی نباید از آن بــه عنوان ابزار 
دائمی سیاست انقباضی پولی اســتفاده کند؛ چرا که در در تجربیات تمام 
دنیا نشان داده که اســتفاده از ابزار نرخ بهره برای کنترل تورم و نقدینگی 

می تواند زمینه ساز رکود های اقتصادی شود.

زنگ خطری که به صدا درآمد!
ماهیدشــتی در خصوص افزایش نرخ ارز و تاثیر آن بر تمــام بازارها، چه 
پولی و چه بازار ســرمایه، ابراز نگرانی کرد و گفت: نرخ رشد نقطه به نقطه 
ارز از حوالی ۲۰ درصد سال گذشــته به ۳۲ درصد رسیده است که زنگ 

خطری برای مردم است.
همانطور که اشاره شــد، افزایش این نرخ، اجازه تعدیل به نرخ های بهره را 
نخواهد داد که هزینه پول را افزایش می دهد. همچنین نرخ بهره بالا روند 
صعودی بازار ســرمایه را مخدوش می کند و حتی در سطح کلان تر تورم 

عمومی را نیز افزایش می دهد.
او در ادامه اضافه کرد: اگر بانک مرکزی و ستاد اقتصادی دولت بتوانند این 
روند افزایش نرخ نقطه به نقطه ارز را تصحیح کنند و کاهش دهند آن وقت 
است که ما می توانیم امیدوار باشیم نرخ بهره اخزا هم که امروز ۳۱ درصد 
است کاهش یافته و به ۲۵ درصد برســد؛ نرخی که در ۵ سال گذشته کم 

سابقه بوده و در صورت تحقق آن، رشد اقتصادی نیز حاصل می شود.

بورس ۶راهکاربرایمقابلهباافزایشاحتمالیتحریمنفتیدردورهترامپ
خریدار  یک کارشــناس انــرژی گفت: 
با افزایش تقاضــا برای نفت خام از ســوی 
کشــورهایی مانند چین و هند چشم انداز 
جهانی انرژی تغییر کرده که ممکن اســت 
اجازه ندهند تحریم های آمریــکا به اندازه 

قبل به شدت اجرا شوند.
روح الله کهن هوش نژاد کارشــناس انرژی 
درباره تأثیر روی کار آمدن ترامپ بر فروش 
نفت ایران گفت: بر اســاس تجربه ریاست 
جمهوری قبلی دونالد ترامپ و اهداف اعلام 
شده از ســوی او برای دوره آینده، می توان 
انتظار فشــار قابل توجهی بر صادرات نفت 
و درآمدهای ایران داشــت. بر همین اساس 
انتظار می رود که کارزار فشــار حداکثری 
تجدید شده و ترامپ این استراتژی را علیه 
ایران از ســر خواهد گرفته و آن را تشــدید 
نموده، فروش نفت ایران را محدود کند و در 

نتیجه درآمد کشور را کاهش دهد.
این کارشــناس انرژی با اشــاره بــه اینکه 
تأثیر اجرای مجدد تحریم ها می تواند قابل 
توجه باشد، خاطرنشــان کرد: ممکن است 
صادرات بین ۷۵۰ هزار تا یک میلیون بشکه 
در روز کاهش یابد. صــادرات فعلی ایران به 
طور میانگین حدود ۱.۶ میلیون بشــکه در 
روز است که ممکن است به زیر یک میلیون 
بشــکه برســد.وی ادامه داد: در دوره قبلی 
ریاســت جمهوری ترامپ، درآمد صادرات 
نفت ایــران بــه ۶.۶ میلیارد دلار در ســال 
۲۰۲۰ سقوط کرد. در مقابل، این درآمد در 
سال ۲۰۲۱ تحت ریاست جمهوری بایدن 
به ۲۳.۱ میلیارد دلار رســید که افزایشــی 

۲۵۰ درصدی داشت.
کهن هوش نــژاد اضافه کرد: ممکن اســت 
ترامــپ در ایــن دوره از تاکتیک هــای 
ســختگیرانه ای از جمله فشــار بر چین، به 
عنوان بزرگ ترین خریــدار نفت ایران برای 
کاهش خریــد، اعمال تحریم هــای ثانویه 
شــدید بر روی بنادر چینی کــه نفت ایران 

را قبول می کنند و بســتن راه های دور زدن 
تحریم ها استفاده کند.

این کارشــناس انرژی اضافــه کرد: ممکن 
اســت ترامپ بر اوپک پلاس برای افزایش 
تولید بــه منظور مقابله بــا هرگونه افزایش 
قیمت نفت ناشــی از کاهــش عرضه ایران 
فشار بیاورد و از مســأله ایران به عنوان ابزار 
چانه زنی در مذاکرات بــا چین بهره برداری 
کند.کهن هوش نژاد اضافــه کرد: باید به یاد 
داشــت که بازار جهانی نفت و چشــم انداز 
ژئوپلیتیک از زمــان اولین دوره ریاســت 
جمهــوری ترامــپ تغییــر کرده اســت. 
اثربخشــی تحریم ها ممکن اســت این بار 
متفاوت باشــد چــرا که ایــران روش های 
مقاوم تری برای فروش نفت خود توســعه 

داده است.
بــه گفته ایــن کارشــناس انــرژی، ایران 
تحریم هــای  بــا  مواجهــه  علی رغــم 

سختگیرانه آمریکا، با استفاده از ترکیبی از 
سیاســت های راهبردی انطباق با شرایط و 
پویایی های بازار، موفق به افزایش صادرات 

نفت خود شده است.

راهکارهای مقابله با افزایش احتمالی 
تحریم نفت

وی ادامه داد: برخی از عوامل کلیدی که به 
این افزایش کمــک کرده اند تمرکز بر چین 
است؛ در همین راســتا ایران تمرکز خود را 
عمدتاً به چین معطوف کرده که بازار مهمی 
برای نفت کشــور شده اســت. گزارش ها 
نشان می دهند که میزان ارسال نفت ایران 
به چین بیش از ســه برابر شــده و از حدود 
۳۲۵ هزار بشــکه در روز در سال ۲۰۲۰ به 
حدود ۱ میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۲۳ 
رسیده و این روند را در سال ۲۰۲۴ نیز حفظ 
کرده اســت.این کارشــناس انرژی افزود: 

مورد بعدی اســتفاده از »نــاوگان تاریک« 
و تاکتیک هــای فریبنده اســت؛ در همین 
رابطه ایران یک ناوگان تاریک از نفتکش ها 
را توسعه داده که به طور مخفیانه برای حمل 
و نقل نفت فعالیت می کنند. این تاکتیک ها 
شــامل مواردی همچون انتقال کشتی به 
کشتی در دریا برای پنهان کردن مبدأ نفت، 
استفاده از واسطه ها برای پنهان کردن منبع 
نفت و تغییر اسناد مبدأ محموله ها می شود. 
این تاکتیک ها به ایران امکان می دهند که 
به طور مؤثری تحریم هــا را دور بزند و نفت 

خود را دور از تحریم ها به فروش برساند.
کهن هوش نــژاد اضافه کــرد: قیمت های 
تخفیف دار مورد بعدی اســت؛ در این راستا 
برای ترغیب خریدارانــی مانند چین، ایران 
نفت خود را بــا تخفیف - تــا ۱۵٪ پایین تر 
از قیمت بازار - می فروشــد. این استراتژی 
قیمت گذاری، نفت خام ایــران را علی رغم 

ریســک های مرتبط با خریــد نفت تحت 
تحریــم، جــذاب می ســازد. هزینه های 
پایین تر تولید در ایــران، که حدود ۱۵ دلار 
در هر بشــکه برآورد می شــود، همچنین 
به کشــور امکان می دهد حتــی با نرخ های 
تخفیف دار نیز سودآوری خود را حفظ کند.

وی افزود: مسئله بعدی نیز افزایش ظرفیت 
تولید اســت؛ ایران موفق شــده علی رغم 
تحریم ها، تولید نفت خام خــود را افزایش 
دهد. آمارها نشــان می دهند که ســطوح 
تولید به طــور قابل توجهی افزایش یافته اند 
و برآوردها نشان دهنده تولید روزانه حدود 
۳.۵ میلیون بشــکه در روز است که نسبت 
به دوران اوج تحریم ها افزایش داشته است. 
این افزایش ظرفیت تولید، باعث پشتیبانی 

از حجم بیشتر صادرات شده است.
این کارشناس انرژی تصریح کرد: همچنین 
با افزایش تقاضــا برای نفت خام از ســوی 
کشــورهایی مانند چین و هند چشم انداز 
جهانی انرژی تغییر کرده که ممکن اســت 
اجازه ندهند تحریم های آمریــکا به اندازه 
قبل به شدت اجرا شوند. این محیط به ایران 
امــکان می دهد تا با آزادی عمل بیشــتری 

عمل کند.
وی گفت: بــه صورت کلی بر اســاس نتایج 
انتخابات و تجربیات ایران در زمینه صادرات 
نفــت در دوران تحریم ها به نظر می رســد 
اتخاذ اســتراتژی هایی نظیــر نگهداری و 
گســترش ناوگان تاریک، تمرکــز بر چین 
به عنوان خریدار اصلی، اســتفاده از روابط 
ژئوپلیتیــک، تنوع مســیرهای صادراتی، 
بهبــود تاکتیک هــای دور زدن تحریم، و 
سرمایه گذاری در زیرساخت های مقاومت 
در برابــر تحریم ها برای کاهش وابســتگی 
به سیســتم های بین المللی برای مقاومت 
در برابر فشــارهای فروش نفــت در دوران 
ریاســت جمهوری جدید ترامپ می تواند 

راهگشا باشد.

دلار به قیمت های بنیادی بازمی گردد

آیندهاقتصادباتـرامپ
چالش شورای عالی کار در اولین سال وزارت میدریچالش شورای عالی کار در اولین سال وزارت میدری

بودجه،افـزایشدستمـزدبودجه،افـزایشدستمـزد
رادچارچالشمیکندرادچارچالشمیکند
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سیاستضدایرانیترامپ
تداومفشارحداکثریباابزارهایجدید

عفیفه عابدی  یکی از کشورهایی که همواره جایگاه خاصی در سیاست خارجی 
آمریکا و مبارزات انتخابات ریاست جمهوری این کشــور دارد، جمهوری اسلامی 
ایران است. بازنمایی و تصویرســازی از رفتارهای ایران در سیاست خارجی آمریکا 
و مقامات واشــنگتن، اغلب بــه عنوان تهدیــدی بالقوه و بالفعل انجام می شــود.
این تهدید نمایی از ایــران نیز در واقع به دلایل مختلف برای مشــروعیت دهی به 
سیاســت های خصمانه آمریکا در برابر ایران، سیاســت های متجاوزانه و ســلطه 
طلبانه در خاورمیانه، ایجاد فضای بازتر در منطقه برای اســرائیل به عنوان متحد 
اســتراتژیک آمریکا  و ابعاد دیگری چون افزایش فروش تســلیحات به کشورهای 

همسایه ایران است.

یادداشت

سودسهامعدالتتاپایانسالتسویهمیشود

صفحه 3

رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور گفت: انفجار 
پیجرها در لبنان ثابت کرد در حوزه های امنیتی و دفاعی 
به هیچ عنوان نمی توان به فناوری های خارجی اتکا کرد. 
سردار غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل 
کشور در افتتاحیه هشــتمین نمایشــگاه بین المللی 
صنایــع بومــی پدافند غیرعامــل تهران اظهــار کرد: 
پدافند غیرعامل به عنوان پیشــران شرکت های فناور 
و دانش پایه و مراکز دانشــگاهی و پژوهشــگاهی از این 

شــرکت ها حمایت می کند و هم نقش پیشران علمی را 
دارد و هم کمک می کند به واسطه تولیدات محصولات 
فناورانه برای کشــور امنیــت تولید شــود.وی افزود: 
حوادثی چون انفجار پیجرها در لبنان و خرابکاری های 
صنعتی ضرورت استفاده از محصولات بومی در کشور را 
دوچندان می کند و نشان می دهد حداقل در حوزه های 
امنیت و دفاع به هیچ عنوان نمی توان به فناوری خارجی 
اتکا کرد زیــرا بخش عمده ای از ایــن فناوری ها قابلیت 

پنهان کاری و نهان کاری تهدید و قابلیت هایی که منجر 
به خرابــکاری شــود را دارند.رئیس پدافنــد غیرعامل 
کشور با اشاره به سالگرد شــهادت طهرانی مقدم عنوان 
کرد: اگر ما مســیر زندگی این شــهید را نگاه کنیم در 
روزهای ابتدایی زمــان جنگ وقتی که موشــک های 
عراقی و موشک های ســاخت شــرق و غرب به تهران 
می خورد ما توانســتیم فقط آموزش اپراتوری موشک 
و موشک های ســوخت مایع را از چند کشور بگیریم که 

بسیار هم پرخطر بود.ســردار جلالی خاطرنشان کرد: 
ما از اپراتوری آن هم در حد ضعیف شــروع کردیم تا به 
طراحی ۱۰۰ درصد الگوهای مدرن موشک رسیدیم که 
امروز در دنیا بعضاً نمونه ندارد یا در بین چند کشور دنیا 
فقط نمونه دارد.وی بیان کرد: این نشان می دهد مسیر 
شــهید طهرانی مقدم و ادامه آن، درست و دقیق است و 
ما هم می توانیم با اســتفاده از همین مسیر محصولات 

خودمان را تولید کنیم.

پدافند

جلالی:انفجارپیجرهانشاندادنمیتوانبهفناوریخارجیاتکاکرد

صفحه3



تریبون

سخنگوی دولت:

بهدولتترامپپیشنهادمیکنیممسیرقبلراتکرارنکند

عارف در جلسه با مدیران عامل شرکت های بزرگ پتروشیمی:

دولتچهاردهمنگاهجدیبهصادراتواهمیتدیپلماسیاقتصادیدارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه2
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سیاستضدایرانیترامپ؛تداومفشار
حداکثریباابزارهایجدید

عفیفه عابــدی  یکی از کشــورهایی که همواره جایــگاه خاصی در 
سیاســت خارجی آمریکا و مبارزات انتخابات ریاســت جمهوری این 
کشور دارد، جمهوری اسلامی ایران اســت. بازنمایی و تصویرسازی از 
رفتارهای ایران در سیاســت خارجی آمریکا و مقامات واشنگتن، اغلب 

به عنوان تهدیدی بالقوه و بالفعل انجام می شود.
این تهدید نمایی از ایران نیز در واقع به دلایل مختلف برای مشروعیت 
دهی به سیاســت های خصمانه آمریکا در برابر ایران، سیاســت های 
متجاوزانه و ســلطه طلبانه در خاورمیانه، ایجاد فضای بازتر در منطقه 
برای اسرائیل به عنوان متحد اســتراتژیک آمریکا  و ابعاد دیگری چون 

افزایش فروش تسلیحات به کشورهای همسایه ایران است.
این رویکــرد دیگر آنقــدر به امــری متــداول و عادی در سیاســت 
خاورمیانه ای و بین المللی واشنگتن تبدیل شــده است، که برای افکار 
عمومی نیز فارغ از اینکه چه کسی سکان دار کاخ سفید باشد، قابل فهم 
است که قرار نیست رویکرد کلان آمریکا نسبت به ایران تغییر کند. هر 
چند پس از یک ســال جنگ غزه و تبدیل آن به آتش باری بین ایران و 
اسرائیل، برخی با ترامپ هراســی تلاش دارند، تهدید جنگ برای ایران 
را جدی تر از همیشــه نشــان دهند. اما بنا به ملاحظات گوناگون باید 
گفت کماکان ایران زدایی از طریق بازنمایی تصویر غیردوست داشتنی 
از ایران و جمهوری اسلامی ایران رویکرد اصلی آمریکا و متحدانش در 
منطقه و جهان خواهد بود.در همین راســتا نیز پیش بینی می شود به 
تبع دهه های گذشته مشارکت در تصویرســازی زشت و تهدیدآمیز از 
ایران همچنان شغل پردرآمدی برای وطن فروشان و همکاران شان در 
خارج از ایران خواهد بود. احتمالا نیز از همین چند روز پیش این افراد و 
همچنین حتی برخی اندیشکده های آمریکایی و غیرآمریکایی تدارک 
پروپوزال ها و برنامه های جدید برای نقش آفرینی در سیاســت فشار 

حداکثری علیه جمهوری اسلامی را آغاز کرده اند.
این در حالی اســت که یکی از عوامل تاثیرگذار بــر اولویت های چالش 
ساز در سیاســت خارجی آمریکا در کنار اسناد راهبردی و رویکردهای 
جناح حاکم، جریان های نفوذ به ویژه از نوع صهیونیســتی هســتند. 
لابی های سیاســی یا مالی صهیونیســت علاوه بر اینکــه اولویت های 
سیاســت خارجی آمریکا را جا به جا می کنند، با ورود به اتاق های فکر، 
نهادهای حقوقی و سیاســی آمریکایی و بین المللی، خرید چهره های 
تاثیرگذار و نفوذ در حلقه های فکری نخبگان تصمیم ســاز، تلاش می 
کنند زمینه را برای تحقــق اولویت های راهبردی سیاســت خارجی 
آمریکا علیه ایران و در واقع اهداف اســرائیل فراهم کنند. آنها روندهای 
مطلوب در این زمینــه را هدایت می کنند و حتی بــرای افکار عمومی 
جهــان تهدیدهای مدنظر آمریــکا را تبیین می کننــد. این جریان ها 
همزمان با اقدامات پشــت پرده، منابع تکمیل کننــده و خوراک تولید 

هراس های جمعی را نیز در رسانه های پرمخاطب تولید می کنند.
رسانه های دیداری و شــنیداری پربازدید جهانی به عنوان ابزار دست 
لابی ها و اتاق های فکر پرنفوذ ضد ایرانــی، نقش انتقال دهنده مفاهیم 
و تصاویر وهم آلود و جهت دهی شــده علیه ایران را در سیاســت های 
صهیونیستی و آمریکایی را ایفا می کنند. این رابطه شبکه ای به قدری 

پیچیده است که گاهی پیدا کردن سرنخ اصلی دشوار می شود.
به عنوان مثال مارک دوبوویتز مدیر عامل اجرایی اندیشکده بنیاد دفاع 
از دمکراســی ها در آمریکا یکی از افرادی اســت که با نــام ایران و ارائه 
مشاوره درباره سیاســت های ضد ایرانی به افراد و دولت ها تجارت می 
کند. او در دهه گذشــته به دولت های متعدد و بــه خصوص جمهوری 
خواهان در کاخ ســفید در زمینه مهار تسلیحاتی و اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران مشاوره داده اســت. در ســال ۲۰۱۷ یکی از مهمترین 
راه پردازان برای واشــنگتن جهت خروج آمریکا از توافق هســته ای، 
قراردادن سپاه پاسداران در لیست گروه های تروریست، تشدید تحریم 
ها علیه سپاه، ترور شهید ســردار قاسم ســلیمانی و افزایش اتهامات 

حقوق بشری برای جمهوری اسلامی ایران »مارک دوبوویتز« بود.
اســتراتژی اصلی و پیشــنهاد دوبوویتز و بنیاد دفاع از دموکراســی ها، 
»تضعیف نهادهــای حاکمیتی، امنیتــی و نظامی ایران« با اســتفاده 
از روش های مختلف و ترکیبی اســت. وی اخیرا در یادداشتی برای وال 
استریت ژورنال تجویز کرده اســت که پس از سرنگونی حلقه آتش ایران 
)فرماندهان مقاومت(، باید زنجیره آزادی از طریق برانگیختن نارضایتی 
داخلی علیه ایران ایجاد شود.به نظر می رسد در دولت دوم دونالد ترامپ 
نیز تجویزهای دوبوویتز برای رئیس جمهور آمریکا مقبولیت بیشــتری 
داشته باشد. بر این اســاس پیش بینی می شود فشار حداکثری از طریق 
ایجاد بهانه های جدید حقوق بشــری یا تســلیحاتی، تحریم و همزمان 
تهدید نظامی به عنوان گزینه همیشه حاضر روی میز، مهمترین ابزارهای 
واشنگتن علیه تهران باشند.گفتنی است ابزارهای سخت افزاری تهدید به 
حمله نظامی و نرم افزاری تحریم های اقتصادی همواره به صورت مستمر بر 
روی میز تصمیم سازان جمهوری خواه و دموکرات بوده است. اما مهمترین 
دلیل عدم قطعیت در حمله نظامی، افزایش ادراک تهدید توسط آمریکایی 
ها به دلیل افزایش ســطح و میزان غنی سازی در ســایت های غنی سازی 
در ایران اســت، در این رابطه نیز آژانس بین المللی انــرژی اتمی کماکان 
به ماموریت خود در سیاسی کاری بازرســی ها ادامه خواهد داد. البته این 
هشدار به معنای نفی همکاری با آژانس نیست، بلکه برای تدابیر بیشتر در 
این رابطه است. سفر پیشــروی رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران نیز همزمان با طرح برخی درخواست ها در ایران برای 
بمب اتم نیز معنای قابل توجهی دارد.در مجموع رویکرد فشــار حداکثری 
کماکان ادامه خواهد داشــت حتی اگر منجر به مذاکرات موردی شود. در 
رویکرد جدید مافیای ضــد ایرانی نیز احتمالا برخی چهره ها که پیشــتر 
ماهیت مزدوری خود برای عوامل خارجی را نشان داده اند، تلاش کنند خود 
را چهره های ملی گرا نشان دهند و یا چهره های جدید برای دور جدید فشار 
حداکثری، اغتشاش و تحریم از سوی رســانه های غربی برساخته شود. در 
این چارچوب البته برنامه افزایش عملیات های تروریستی و حذف فیزیکی 

مقامات ایران نیز کماکان ادامه خواهد داشت.

پزشکیان: 
طرحدولتبرایرفعفیلترینگموجبتقویت

حکمرانیدراینحوزهاست
رئیس جمهور گفت: طــرح دولت برای رفع فیلترینــگ به معنای رها 
کردن فضای مجازی نیست بلکه موجب تقویت حکمرانی در این حوزه 
است.مسعود پزشکیان در نشســت روز چهارشنبه هیات دولت تصریح 
کرد: نتایج ارزیابی های علمی و تحلیل اثرات اجتماعی فیلترینگ نشان 
می دهد که هیچ یــک از اهداف این طرح محقق نشــده بلکه مضرات و 
مشــکلات دیگری نیز ایجاد کرده، اما تعجب آور اســت که ما همچنان 
نســبت به ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه اصــرار داریم.وی در ادامه 
با بیان اینکــه طرح دولت برای رفــع فیلترینگ به معنــای رها کردن 
فضای مجازی نیست، بلکه موجب توسعه و تقویت حکمرانی و استفاده 
بهینه مردم از آن خواهد شد، افزود: بنای دولت توسعه آموزش و تولید 
محتواهــای فرهنگی به ویژه بــرای نوجوانان و جوانــان و نیز افزایش 
خدمات دولتی بر بستر شبکه های اجتماعی است که منجر به استفاده 
بهینه از اینترنت خواهد شد.رئیس جمهور با بیان اینکه دولت به دنبال 
ایجاد نگاه مشــترک با دیگر نهادهای حاکمیتی درباره رفع فیلترینگ 
است، بر ضرورت تسریع در اجرای مصوبه جلســه شورای عالی فضای 
مجازی و تشــکیل کارگروه ویژه به منظور بررســی ابعاد مختلف این 
موضوع، رفع دغدغه ها و نگرانی ها در این زمینه و ارائه نتیجه به جلســه 

بعدی این شورا برای تصمیم گیری نهایی تأکید کرد.

یادداشت

وزیر امــور خارجه گفــت: روحیه آقای گروســی در 
صحبت هایی که همــکاران ما در وین با او داشــتند، 

روحیه مثبتی است.
 »عباس عراقچی« وزیــر امور خارجه کشــورمان در 
حاشــیه جلســه هیئت دولت گفت: البته مشکلات و 
اختلاف نظرهای در خصوص همکاری با آژانس وجود 
دارد اما فکر می کنیم که ســفر آقای گروسی در زمان 
بسیار مناسبی صورت می گیرد و برنامه ریزی این سفر 
از مدت ها قبل صورت گرفته است ما امیدواریم در این 
صفحه در خصوص برخی اختلافات کــه وجود دارد و 

نحوه همکاری آینده بتوانیم به توافقاتی برسیم.
وی افــزود: روحیه آقــای گروســی در صحبت های 
همکاران ما که در وین با او داشتند، روحیه مثبتی است 
امیدواریم با این روحیه مثبت بتوانیم یک مسیر جدید 

همکاری میان ایران و آژانس طراحی کنیم.
وزیر امــور خارجــه کشــورمان در ادامــه گفت: در 
خصوص نشست عربســتان در ریاض، دومین اجلاس 

مشترک سران کشــورهای اسلامی و عربی 
بود که برگزار شــد، در این نشســت درباره 
مســائل فلســطین و لبنان و جنایات رژیم 
صهیونیســتی قطعنامه ای بســیار قوی در 
۳۸ بند تصویب شــد.عراقچی بیــان کرد: 
ایــن قطعنامه بــا لحنی شــدید علیه رژیم 
صهیونیســتی، اقدامــات آن را در همه جا 

محکوم کرد و نســبت به افزایش تنش ها در منطقه، از 
جمله حمله رژیم صهیونیستی به ایران، هشدار داد.

وزیر امور خارجه خاطر نشــان کرد: سران کشورهایی 
که در این اجلاس شــرکت داشــتند، مواضع بســیار 
قاطعی را به ویژه در خصــوص محکومیت حمله رژیم 

صهیونیستی به جمهوری اسلامی ایران ابراز کردند.
وی افزود: ایــن اجلاس از نظر ما بســیار موفقیت آمیز 
بود و حتماً ســخنان افتتاحیه آقای محمد بن سلمان، 
ولیعهد عربستان که به صراحت این حملات را محکوم 
کرد، مشــاهده کردید.عراقچی در خصــوص آمریکا 

گفــت: باید مدیریــت کنیم تــا هزینه های 
اختلافــات ایــران و آمریکا کاهــش یابد. 
کانال های تماس بین ایران و آمریکا همیشه 
وجود دارد. بعضــاً اختلافاتی کــه با آمریکا 
داریم بســیار اصولی و مبنایی است و ممکن 
است حل شدنی نباشــد، ولی باید مدیریت 

کنیم تا هزینه های آن و تنش ها کاهش یابد.
وزیر امور خارجه ادامــه داد: ما بارهــا گفته ایم؛ آنچه 
مقامات امریکایی اعلام می کنند برای ما ملاک نیست، 
بلکه ملاک عمل آن ها اســت. دولت فعلی آمریکا بارها 
اعلام کرده دنبال آتش بس در غزه و لبنان اســت ولی 
نتیجه ای حاصل نشده اســت. این یا حاصل از ریاکاری 

آن ها، یا ناتوانی در برقراری آتش بس یا هر دو است.
وی در خصــوص همکاری های امنیتی میــان ایران و 
پاکســتان اظهار کرد: همکاری هــای امنیتی موضوع 
جدی در روابط ایران و پاکستان اســت و هر دو کشور 
مصمم هســتند با عوامل تروریســتی در دو سوی مرز 

مبارزه کنند تا مرز ما، مرز صلح باشد.
وی عنوان کــرد: همکاری های امنیتی میــان ایران و 
پاکســتان اکنون به موضوعی مهم در روابط دو کشور 
تبدیل شــده اســت. هر دو طرف مصمم هستند که با 
عوامل تروریســتی در دو ســوی مرز مقابلــه کرده و 

مرزهای خود را به مرزهای صلح تبدیل نمایند.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشــورمان متذکر شد: هر 
دو کشور از تهدیدات تروریســتی در این زمینه آسیب 
دیده اند و حتــی تعداد تلفات برادران ما در پاکســتان 
به دلیل تروریســم در مناطق مرزی، به مراتب بیشتر 
از تلفات ما بوده اســت.وی بیان کــرد: در حال حاضر 
بین نیروهای مسلح دو کشور ارتباطات مؤثری برقرار 
اســت و همکاری های قابل توجهی وجود دارد. دولت 
پاکستان در این خصوص همکاری خوبی از خود نشان 
داده و نگرانی هــای آنان، نگرانی های ما نیز به شــمار 
می آید. ما به قوت به همکاری هــای خود در این زمینه 

ادامه می دهیم.

 رئیس مجلــس شــورای اســلامی گفــت: هرگونه 
قانونگذاری غیر از موضوع بودجه در کمیســیون های 
تلفیق و تخصصی و صحن علنی مجلس ممنوع اســت. 
محمدباقر قالیباف این مطلب را در پاسخ به تذکر هادی 
قوامی نماینده اسفراین در مورد وضعیت لایحه الحاق 

برخی مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقــررات مالی 
دولت )۳( بیان کرد و افزود: این لایحه اشکالاتی داشت 
که مجدد به دولت بازگشت داده شد و در ۳ روز گذشته 
دولت بعضی از نظــرات را اصلاح کــرده و این لایحه را 
به مجلس برگرداند، ما در مجلس آن را به کمیســیون 

برنامه و بودجه ارجاع دادیم تا بین دو بررســی ۱۰ روزه 
لایحه بودجه در کمیســیون تلفیق، آن را بررسی کنند 
و این قانون دائمی را نیز تصویب خواهیم رساند.رئیس 
مجلس تصریح کــرد: همه نمایندگان در کمیســیون 
تلفیق و ســایر کمیســیون هــا باید بداننــد که اصلا 

قانونگذاری غیر بحث بودجه در کمیســیون تلفیق، در 
صحن علنی و کمیسیون تخصصی ممنوع است، ما این 
موضوع را ابلاغ کتبی کردیم و حتما کمیســیون تلفیق 
هم اجازه طرح ندارد، در صحــن علنی هم طبیعتا بنده 

اجازه طرح نخواهم داد زیرا که خلاف قانون است.

وزیر

مجلس

خریدار  ســخنگوی دولت در حاشــیه 
جلســه هیئت دولت گفت: به دولت ترامپ 

پیشنهاد می کنیم مسیر قبل را تکرار نکند.
»فاطمه مهاجرانی« ســخنگوی دولت در 
حاشــیه هیئت دولت در خصوص کارگروه 
ویژه اقتصاد دیجیتال، اظهار کرد: کارگروه 
ویژه اقتصــاد دیجیتال با پیشــنهاد وزارت 
ارتباطات در جلســه اخیر هیــأت دولت به 
تصویب رســید.وی همچنین با اشــاره به 
تصویب پیشنهاد وزارت صمت در خصوص 
آئین نامــه اجرایــی واردات خودروهــای 
ســواری نو و کارکرده برقــی و هیبریدی با 
کمتر از ۵ سال، خاطرنشان کرد: مقرر شده 
تا منافع حاصل از واردات نیز صرف توســعه 
زیرســاخت و اعطای مشوق برای خرید این 

خودروها در داخل شود.
ســخنگوی دولت ادامه داد: روز گذشــته 
طرح دولــت درباره فیلترینگ به شــورای 
عالی فضــای مجازی رســید و قرار شــد 

کارگروه تخصصی آن را بررسی کند.

موضوع سفر گروسی تعاملاتی است 
که ایران با سازمان انرژی اتمی دارد

ســخنگوی دولت اظهار کرد: طی جلساتی 
که در هفته گذشــته در دولت برگزار شد. 
روز یکشنبه اســتاندار کرمان معرفی شد و 
کار معارفه آقای طالبی هم در کرمان انجام 
شد.مهاجرانی بیان کرد: امروز آقای عارف و 

عراقچی توضیحاتی را درباره سفر عربستان 
و تعاملات خوبی که در آنجا وجود داشــت 
ارائــه دادنــد. همچنین معاونــت حقوقی 
رئیس جمهور درباره پرداخت حق عضویت 
دولت جمهوری اســلامی در ســازمان ها و 
مجامع بین المللی یک اصلاحیه ای داشتند 

که این جداول به تصویب رسید.
سخنگوی دولت افزود: همچنین در هیئت 
دولت موضوع شــهرداری ها مورد بحث بود 
که از دستور کار خارج شــد و به کمیسیون 
برگشــت. در عین حال برخی از موضوعاتی 
کــه در هیئــت دولــت مطرح می شــود، 
موضوعاتی است که از کمیسیون ها می آید 
اما باز به جهت نظراتی کــه در دولت وجود 

دارد به کمیسیون ها بازمی گردد.
مهاجرانی در خصوص ســفر گروســی به 
ایران خاطر نشــان کرد: موضوع، تعاملاتی 
است که ایران با ســازمان انرژی اتمی دارد 
و تاکید بر صلح آمیز بودن کاربردهای انرژی 
اتمی ایران است. حوزه های دارو، کشاورزی 
و صنعتی موضوعاتی اســت که انرژی اتمی 
خیلی می تواند به آنها کمــک کند. طبیعتاً 
دربــاره موضوعــات کلی، آقای گروســی 

صبحت هایی را خواهند داشت.

به دولت ترامپ پیشنهاد می کنیم 
مسیر قبل را تکرار نکند

مهاجرانی گفت: کســی که از توافق خارج 

شــد، ایران نبود و آمریکا بــود. توصیه ما به 
آقای ترامپ این است که آزموده را آزمودن 

خطاست.
وی افزود: آقای ترامپ یک بار مســیر فشار 
حداکثری را آزمودند و دیدند که این مسیر 
به نتیجه نمی رسد.ســخنگوی دولت تاکید 
کرد: سیاســت های کلی را بــا تدبیر رهبر 

انقلاب پیگیری خواهیم کرد.

رفع فیلترینگ و ضابطه مند شدن 
فضای مجازی در حال پیگیری است

ســخنگوی دولت گفت: رفع مسدودسازی 
یا فیلترینــگ و ضابطه مند شــدن فضای 
مجازی، یکی از موضوعات مهمی اســت که 
در دستور کار دولت قرار دارد و همانطور که 
جزو وعده هــای انتخاباتــی رئیس جمهور 
بوده از روز اول در دســتور کار قرار گرفت و 

در حال پیگیری است.
مهاجرانی خاطر نشــان کرد: هیچ مافیایی 
توان ایســتادگی در مقابل وفاق مردم ایران 
را ندارد، به همین دلیل با همدلی می توانیم 
موضوع را حل کنیم.وی افزود: من در جلسه 
شورای عالی فضای مجازی حضور نداشتم، 
اما آنچه کــه به من منتقل شــد این بود که 
یکسری بحث های کارشناسی هم در جلسه 
بیان شد و امیدوار هســتیم با تصمیمی که 
کارگروه خواهــد گرفت بتوانیم مشــکل 
را حل کنیم و به ســمت ضابطه مند شدن 

فضای مجازی حرکت کنیم.

اولویت های دولت متنوع است که 
هیچ کدام جای دیگری را نمی گیرد

ســخنگوی دولت با اشــاره به رجیستری 
آیفون و مسائل حاشــیه ای آن، اذعان کرد: 
اولویت های دولت متنوع است که هیچ کدام 
جای دیگری را نمی گیرد. رجیستری آیفون 
جای خود را داشته و معیشت مردم هم جای 
خودش را دارد.مهاجرانی خاطر نشان کرد: 
دولت مطابــق مصالح ملــی تصمیم گیری 
می کند. واردات بنزین ســوپر و رجیستری 

آیفون نیز از این دست است.
ســخنگوی دولــت درباره حضــور رئیس 
جمهــور در دانشــگاه، اظهار کــرد: آقای 
پزشــکیان اهل گفتگو، علم و حلم اســت 
و با گفتگو مشــکلی نــدارد. برنامه حضور 

رئیس جمهور در دانشگاه نیز باید از دفتر وی 
پرسیده شود.سخنگوی دولت درخصوص 
مطرح شــدن ایده تشــکیل کلینیک ترک 
بی حجابی، عنوان کرد: دولت موضع خود را 
درباره مسائل فرهنگی و اجتماعی از جنس 
حجاب که البته پایه های باوری در آن بسیار 
مهم است بارها و بارها اعلام کرده و نیازی به 

تکرار مجدد آن نیست.
وی بیان کــرد: دولت از تشــکیل کلینیک 

مطرح شده هم خبر ندارد.

تلاش می شود که مازوت هایی 
را با گوگرد کمتر در اختیار نیرگاه ها 

قرار دهند
وی در ادامــه بــا بیــان اینکه مــا کاهش 
مازوت سوزی در نیروگاه ها را داریم، متذکر 
شــد: در شهرســتان های اراک، اصفهان و 

البرز میزان آلایندگی بالا بود.
ســخنگوی دولت افزود: در این مدت تلاش 
می شود که مازوت هایی را با گوگرد کمتر در 
اختیار قرار دهند که اگر لازم شــد به خاطر 
سرمای زمســتان وارد فاز سوزاندن مازوت 

شویم؛ آلودگی کمتری داشته باشد.
مهاجرانــی بیان کرد: این نکتــه را به مردم 
اطمینان می دهم که ما مشــکلی به لحاظ 
تأمین مــازوت نداریــم و صرفاً بــه خاطر 
بیماری های این شــهرها و ســلامت مردم 

مازوت سوزی در سه شهر مذکور قطع شد.

عراقچی:روحیهگروسیمثبتاست

قالیباف:هرگونهقانونگذاریدرزمانبررسیلایحهبودجه۱۴۰۴کلکشورممنوعاست

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور گفت: 
دولت چهاردهــم نگاه جدی بــه صادرات 
و اهمیت دیپلماســی تجــاری و اقتصادی 
کشور دارد که در این راســتا پتروشیمی ها 
به دلیل نقش مهم در صادرات غیرنفتی می 

توانند به دولت کمک کنند.
محمدرضا عارف در جلســه ای بــا مدیران 
عامل شــرکت های بزرگ پتروشــیمی با 
تاکید بر رســیدگی به مســائل و مشکلات 
بخش پتروشیمی، تصریح کرد: برای اجرای 
برنامه هفتم توســعه و همچنین رسیدن به 
هدف رشــد ۸ درصدی پیش بینی شده در 
این برنامه باید از بخش پتروشــیمی کمک 

بگیریم.
وی با اشــاره به نیاز ۱۵۰ میلیــارد دلاری 
ســرمایه گذاری خارجــی بــرای تحقــق 
رشــد ۸ درصدی در برنامه هفتم توســعه 
خاطرنشــان کــرد: بخش پتروشــیمی از 
مهم تریــن بخش هــای اقتصــادی برای 
ورود ســرمایه گذاری خارجــی اســت که 
در این صورت بازار بســیار خوبی نیز برای 
محصولات شرکت های ایرانی در این حوزه 

در سطح جهان ایجاد خواهد شد.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اهمیت 
بهره گیــری از فناوری های پیشــرفته در 
صنعت کشــور به ویژه بخش پتروشیمی، 
افزود: با توجه به تغییرات ســریع و گسترده 
فنــاوری در جهان بایــد بــا فناوری های 
منطبق با مقتضیــات روز دنیا حرکت کرد و 
بخش پتروشــیمی همواره در بهره گیری از 
فناوری های روز دنیا پیشرو بوده است و باید 
در نظر داشت اگر نگاه سنتی حاکم شود، به 
هیچ عنوان هزینه های تولید اجازه رقابت در 
بازارهای جهانی را نمی دهد و لزوم استفاده 

از فناوری هــای پیشــرفته بــه ویژه هوش 
مصنوعی که به کارآمــدی بالاتر و کاهش 
هزینه ها کمک شایان توجهی می کند، یک 

الزام است.
عارف توجــه بــه »تحقیق و توســعه« در 
صنعت را نیــز یک الــزام اساســی و مهم 
برشــمرد و تاکید کــرد: موضــوع تحقیق 
و توســعه در صنعــت نــه هزینــه بلکــه 
ســرمایه گذاری اســت که بــه بازدهی و 
سود به شــدت بالای شــرکت ها و صنایع 
منجر می شــود که برای نمونه شرکت های 
خودروســازی مهــم در صنعــت جهــان 
۳ درصد از فــروش خود را بــرای تحقیق و 
توســعه قرار می دهند که در کشــور از این 

موضوع غفلت شده اســت و نگاه تشریفاتی 
به موضوع مهم تحقیق و توســعه آسیب زا 
است که خوشــبختانه بخش پتروشیمی به 
این موضــوع مهم توجه کافی داشــته اند و 
باید در ادامه فعالیت های خود بیشتر جدی 

بگیرند.
وی با اشــاره به برنامه دولت چهاردهم برای 
تربیت هزار نیروی کیفــی و تاکیدات مقام 
معظم رهبری مبنــی بر تربیت ۱۰۰ نیروی 
شایســته در زمینه مدیریت عالی کشور در 
این طرح تاکید کــرد: نگاه دولــت در این 
طرح به بنگاه های بــزرگ بخش خصوصی 
است که این نیروها می توانند هم در صنعت 
استفاده شوند و اگر در حاکمیت نیز حضور 

پیدا کنند به دلیل شــناخت کافی از مسائل 
و مشکلات صنایع بزرگ و پیشران از جمله 
پتروشــیمی بســیاری از مشــکلات این 

بخش ها حل می شود.
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت 
نقش مهــم، کلیــدی و محــوری صنعت 
پتروشیمی در تولید و افزایش ثروت ملی و 
با بیان اینکه این صنعت به عنوان پیشــران 
اقتصادی کشــور در ارتقای ارزش افزوده، 
اشــتغال زایی و اقتصاد ملــی نقش مؤثری 
دارد، تصریح کــرد: هیچ راهــی جز اینکه 
بــه جایــگاه اول در صــادرات محصولات 
پتروشــیمی در منطقه برسیم، وجود ندارد 
چرا که نیروهای علمی برجســته در اختیار 

این صنعت، مزیت مهم پتروشــیمی ایران 
در مقایسه با کشــورهای مهم این بخش در 

جهان و بویژه همسایگان است.
عــارف همچنین بــه عدم توجــه کافی به 
دیپلماســی تجاری در سال های گذشته در 
کشور اشــاره و تاکید کرد: دولت چهاردهم 
نگاه جدی به صادرات و اهمیت دیپلماسی 
تجــاری و اقتصادی کشــور دارد که در این 
راستا پتروشــیمی ها به دلیل نقش مهم در 
صادرات غیرنفتی می توانند به دولت کمک 

کنند.
وی در پایــان ایــن نشســت بــه معاون 
هماهنگی و نظارت اقتصــادی و زیربنایی 
معــاون اول رئیس جمهور دســتور داد: تا 
کارگروه پشــتیبانی از صنعت پتروشیمی 
در ســازوکاری جدیــد و بــا ترکیبــی از 
سرپرســت شــرکت توســعه صنایــع 
پتروشــیمی، دبیرکل انجمن کارفرمایی 
صنعــت پتروشــیمی، معاونیــن وزرای 
صنعت، معدن و تجارت و اقتصاد، معاونین 
روســای ســازمان برنامه و بودجه بانک 
مرکزی به همراه چند تن از مدیران عامل 
شــرکت های بزرگ پتروشیمی با تشکیل 
جلسات منظم به بررسی مشکلات کلان و 
راهکارهای حل مسائل این حوزه پرداخته 
و گزارش آن به معــاون اول رئیس جمهور 

ارایه کنند.
همچنین در این جلســه مهندس مهدوی 
ابهری دبیرکل انجمــن کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی گزارشــی از جایــگاه صنعت 

پتروشیمی در اقتصاد ملی ارائه داد.
در این جلســه مدیران عامل شرکت های 
بزرگ پتروشــیمی به تشــریح مشکلات و 

مسائل خود پرداختند.
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وزیر اقتصاد:
مشکلتسهیلاتمسکنرادرشورایعالی

مسکنبررسیمیکنیم
 وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیــان اینکه تلاش می کنیم تا افرادی که 
برای تسهیلات مسکن ثبت نام کرده و قراردادشــان با بانک ها منعقد 
شده هر چه سریع تر تســهیلات دریافت کنند و مشکل برطرف شود، 

گفت: چرا با مسئولان اجرایی نشدن قانون برخورد نشده است؟
»عبدالناصر همتی« پس از نشســت مشــترک با اعضای کمیســیون 
عمران مجلس شــورای اســلامی درباره وضعیت پرداخت تسهیلات 
مسکن گفت: در این نشست از اعضای کمیسیون عمران مجلس سوال 
کردم چرا طی سه سال گذشته که قانون جهش تولید مسکن به خوبی 
اجرایی نشد، با مسئولان مربوطه برخورد نشد؟ و امروز شاهدیم بسیار 
ضعیف اجرا شده و مشــکلات نحوه اجرا و عملکرد بانک ها نیز مزید بر 

علت شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: در کمیســیون هم مطرح کردم 
که از رئیس جمهور درخواست داشتم شــورای عالی مسکن را تشکیل 
دهد و در آن جلســه مشکلات مربوط به تســهیلات مسکن را با حضور 
بانک مرکزی و ســایر متولیان مربوطه بررســی می کنیم و ان شاءالله 
پیگیری می کنیم تا افرادی که ثبت نام کرده و قراردادشــان با بانک ها 

نیز منعقد شده هر چه سریع تر تسهیلات خود را دریافت کنند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:
مردمازکیفیتارتباطاترضایتندارند،برای

بهبودآنتلاشمیکنیم
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات با اشــاره به نارضایتــی عمومی از 
 ۵G کیفیت ارتباطات، از هدفگذاری این وزارتخانه برای توســعه نسل

و فیبرنوری و تلاش برای بهبود شرایط خبر داد.
سیدســتار هاشــمی درباره طرح دولت چهاردهم برای توسعه شبکه 
ارتباطی در همه بخش های کشــور گفت: بر اساس گزارش هایی که به 
صورت میدانی توسط وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات دریافت شده 
است، مشخص شــد مردم از کیفیت ارتباطات رضایت ندارند. برهمین 
اســاس یک پروژه با هدف بهبود شرایط در ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطــات رادیویی وزارتخانه تعریف شــد.وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات افزود: بر اساس این پروژه، کیفیت ارتباطات به صورت میدانی 
ارزیابی شد تا بخش ها و نقاط کوری که کیفیت ارتباطات در آن مناسب 
نیستند، شناسایی شــوند که در حال ارتقاء آن هستیم. البته بر اساس 
پایشی که انجام دادیم، دلایل مختلفی برای کاهش این کیفیت وجود 
دارد.وی یکی از دلایــل کاهش کیفیت ارتباطات را اســتفاده مردم به 
صورت غیررسمی ازبرخی دستگاه های تقویت کننده برشمرد و گفت: 
این موضوع سبب ایجاد تداخل فرکانسی و کاهش افت ارتباطات شده 
است. همچنین در برخی از مکان ها با توجه به ارتقاء تکنولوژی که انجام 

شده، نصب دکل ها و آنتن ها با مشکل مواجه است.
هاشمی با بیان اینکه همکاری لازم از ســوی مردم و شهرداری ها برای 
نصب دکل ها و آنتن های ارتباطی انجام نمی شــود، یادآور شد: برخی از 
دغدغه های مطرح شده از سوی شــهرداری ها در عدم همکاری درست 

نیست و در حال تعامل برای رفع این مشکل هستیم.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه با افزایش میزان ســطح 
تکنولوژی، تعداد ایســتگاه های مورد نیاز افزایش می یابد، یادآور شد: 
باید ایســتگاه های جدید جانمایی شــده و امکان نصب دکل ها فراهم 
شــود.وی توســعه نســل ۵G را از دیگر برنامه های وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات عنوان کرد و گفت: انجام ایــن کار به افزایش کیفیت 
ارتباط کمک زیــادی خواهد کرد. همچنین توســعه فیبــر نوری از 

موضوعاتی است که آن را پیش می بریم.
هاشمی خاطرنشان کرد: در توسعه فیبرنوری و اتصال کسب و کارهای 
دیجیتال به آن برنامه هایی لازم را دنبال می کنیــم. البته این موضوع 

نیاز به بازنگری هایی دارد که در حال انجام است.

سودسهامعدالتتاپایانسالتسویهمیشود
معاون مپنا گفــت: با تصویب هیئت مدیره، تأمین مالی تســویه بدهی 
سود سهام عدالت صورت می گیرد.احمدرضا فراست معاون اقتصادی 
مپنا در نشســت خبری گفــت: با تصویــب هیئت مدیــره و حمایت 
مدیرعامل و بقیه اعضا، تأمین مالی تســویه بدهی ســود سهام عدالت 
صورت می گیــرد.وی افزود: پرداخت بدهی ۵۰۰ میلیارد ریالی ســود 
سهام عدالت با همکاری یکی از بانک ها به مبلغ یک هزار میلیارد ریال از 
محل دریافت تسهیلات به حساب سپرده گذاری واریز شد و مابقی آن تا 

پایان سال تسویه می شود که مبلغ آن ۴ هزار میلیارد ریال است.
فراست ادامه داد: بر اســاس برنامه ریزی های انجام شده گروه مپنا در 
نظر دارد که افزایش سرمایه دهد به طوری که افزایش ۳۰ هزار میلیارد 
ریالی از محل مطالبات و افزایش سرمایه ۳۰ هزار میلیارد ریالی از محل 

سود انباشته و آورده نقدی سهامداران در دستور کار است.
به گفته وی، تا پایان ســال ۶۰ هــزار میلیارد ریال ســرمایه گروه مپنا 

افزایش می یابد و مپنا به شرکتی ۱۲ همتی تبدیل می شود.
فراســت با بیان اینکه بدهی کارفرمایان دولتی به گــروه مپنا بیش از 
۱۳۰ همت اســت، گفت: تسویه بخشــی از این بدهی با دریافت سهام 
شــرکت هایی که بتوانند برای گروه مپنا تکمیل کننده زنجیره ارزش 
تولید باشــند و دریافت بخشی دیگر با انتشــار اوراق خزانه اسلامی در 
دستور کار اســت.وی اضافه کرد: گام اول رفع ناترازی برق اصلاح نرخ 
انرژی از بخش صنایع و عرضه برق در بورس آغاز شده و فرآیند درستی 

در حال شکل گیری است.
فراســت گفت: اینکه صنایع به احداث نیروگاه می پردازند برای بخش 
صنعت نیز مفید اســت چرا که عدم النفع صنایع از خاموشــی ها بسیار 

بیش از هزینه ای است که برای احداث نیروگاه متقبل می شوند.

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

بودجهایبرایطرحکالابرگالکترونیکی
ازپارسالاختصاصنیافت

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه از ســال گذشته بودجه ای 
برای طرح کالابرگ الکترونیکی اختصاص داده نشــده اســت، درباره 
تغییر دهک های یارانه بگیران تغییر کند، گفت: دهک یارانه هر ســاله 
بر اســاس اطلاعات جدید که دریافت می شــود تغییر می یابد.»احمد 
میدری« پس از جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره آخرین 
وضعیت متناسب ســازی حقوق بازنشســتگان، افزود: سازمان تامین 
اجتماعی از امروز متناسب ســازی حقوق بازنشستگان را آغاز می کند 

و احکام جدیدشان صادر می شود.

بازار

خریدار  یک کارشناس اقتصادی گفت: با 
وجود تنش های منطقــه و گمانه زنی ها از 
سیاســت های ترامپ ممکن است در کوتاه 
مدت انتظارات تورمی اندکی تحریک شود 
و نوســان داشته باشــیم، اما در میان مدت 
نرخ ارز بــه ثبات و قیمت بنیــادی خود باز 

خواهد گشت.
 بازارهای مالی در ایــران و دنیا از ماه ها قبل 
به انتخابات امریکا و آمدن یا نیامدن ترامپ 
حساس شده بودند. اما با قطعی شدن نتایج 
انتخابــات و پیروزی ترامــپ، حداقل برای 

مدتی از حساسیت ها کاسته شد.
طلای جهانــی با پیروزی ترامپ کاهشــی 
شد و دلار قدرت گرفت؛ این موضوع به بازار 
ایران هم رسید، کاهش جهانی طلا به همراه 
کاهش تنش های سیاســی موجب شــد تا 
هفته گذشــته، هفته ای کاهشی برای بازار 
طلا، سکه و ارز باشــد. هرچند از ظهر دیروز 
تحرکات صعودی مجدد در بازارها مشاهده 

شده است.
تحلیل گران اقتصــادی چه قبل از انتخابات 
و گمانه زنی ها بــرای آمدن ترامپ و چه بعد 
از انتخابات و قطعی شــدن پیروزی ترامپ، 
گفته بودند که ترامپ نمی تواند اثر چندانی 
بر اقتصــاد ایران بگــذارد چراکــه او قبلًا 
هرچه  در توان داشــت به کار برد تا اقتصاد 

کشورمان را زمین گیر کند.
با این حال اما برخی از ســوداگران و سفته 
بازان ســعی دارند با ایجاد ترس از ترامپ و 
فشــارهای اقتصادی همچنان بر التهابات 
بازار بدمنــد؛ به گفته برخی کارشناســان 
اقتصادی، قطع به یقین فقط ســوداگران و 
دلالان تمایل دارند که سرنوشت انتخابات 
آمریکا را به بازار های کشور گره بزنند؛ اصولا 
بار ها تجربه شــده ســوداگران در مسائل 
سیاســی و نظامی می کوشــند انتخابات 
آمریکا را بهانه ای برای رونق بخشــیدن به 
فعالیت های غیر مولد مثل دلالی ارز و سکه 
کنند.اصولاً بارها گفته شده که هیچ تفاوتی 
بیــن روی کار آمدن جمهــوری خواهان و 
دموکرات ها وجود ندارد بنابراین اینکه چه 
کســی در آمریکا به قدرت برسد بر اقتصاد 
ایران تاثیری ندارد.در چهار دهه گذشــته 
بار ها شــاهد این موضــوع بوده ایم که روی 
کار آمدن دموکرات ها یا جمهوری خواهان 
هیچ تاثیر معناداری به حــال اقتصاد ایران 
نداشته اســت چرا که آنها راهبرد سیاست 
خارجی خــود را دارنــد که بخشــی از آن 

ضدیت و تقابل با ایران است.
نکته مهم اینجاســت که با پیروزی ترامپ 
هم نمی توان روزهای بــدی را برای اقتصاد 
داخلی پیش بینی کرد چراکه او قبلًا با تمام 
توان خود برای زمینگیر کردن اقتصاد ایران 
به میدان آمده بود و الآن رسماً کار جدیدی 

برای فشار به اقتصاد و مردم ایران نمی تواند 
انجام دهد.

تاکنون تمام اقدامات تحریمی ممکن علیه 
ایران اعمال شــده و اثرات خود را بر اقتصاد 
کشور گذاشته  است؛ بنابراین این انتخابات 
و نتایج آن نمی تواند اثــر منفی جدیدی بر 
اقتصاد کشــور بگذارد.به گفته کارشناسان 
اقتصادی و فعالان بازرگانی کشــورمان، ما 
سالهاســت با اعمال تحریم هــای ظالمانه 
آمریکا و کشــورهای غربی مواجه هستیم و 

همواره توانستیم کشور را اداره کنیم.
ضمن اینکــه عضویت ایــران در بریکس و 
شــانگهای می تواند بعنوان برگ برنده ای 
برای دور زدن تحریم ها اســتفاده شود؛ در 
دور قبلی ریاســت جمهوری ترامپ، ایران 
عضو بریســک نبود ولــی الان عضو فعال 
بریکس است و این موضوع می تواند کمک 
زیادی به بهبود شرایط اقتصادی کشورمان 

بکند.
از منظر اقتصــادی، دولت ایــران می تواند 
روابط تجاری خــود را با کشــورهای عضو 
بریکس گسترش دهد. این پتانسیل به ویژه 
در صورتی ســودمند خواهد بود که دولت 
ایران بتواند نفت را با حجــم مورد نظر خود 
بفروشــد.علاوه بر این، عضویــت ایران به 
تأمین نیازهای رو به رشد انرژی کشورهای 
عضو بریکــس کمک کنــد. عضویت ایران 
در بریکــس می تواند در معامــلات، انتقال 

فناوری و سهم بازار مؤثر باشد.
منظور این است که یک شــبکه هیبریدی 
برای مبادلات انرژی ایجاد می شود و بخش 
اقتصادی گســترش می یابد.ایران می تواند 
از عضویت بریکس برای افزایش سهم خود 
در بازار نفت بــدون اســتفاده از معاملات 

دلاری بهره مند شــود و به درآمد دسترسی 
داشته باشــد. نکته دیگر در مورد عضویت 
بریکس این اســت که فرآیندها و رویه های 
کشــورهای عضو باید حداکثر همکاری را 
با کل بدنه نشــان دهد. بنابراین گســترش 
فضای کسب و کار و تسهیل در این زمینه ها 

تا حد زیادی کمک کننده خواهد بود.

تحلیل سیاست های اقتصادی و 
تجاری رئیس جمهور جدید آمریکا

ایمان زنگنه، اســتاد اقتصاد و عضو انجمن 
اقتصاددانــان در همین ارتباط در گفت وگو 
با خبرنگار تســنیم تأکید کــرد: انتخابات 
آمریکا به دلیل نقش پر رنگ این کشــور در 
اقتصاد جهانی،  بازار هــای مالی جهان را در 
التهاب قرار داده اســت. البته این انتخابات 
سیاســت های بین المللی و سیاســت های 
اقتصادی را تغییر خواهــد داد، زیرا آمریکا 
یک کشــور قدرتمند اقتصادی و سیاســی 

است.
او گفــت: از طرفــی دولت هــا در ســایر 
کشــورها تجربه یک دوره ۴ ســاله ریاست 
جمهوری ترامپ را دارنــد؛ بنابراین اقتصاد 
کشــور ها با توجه به نتایج انتخابات آمریکا 
و سیاســت های اعلامــی ترامــپ واکنش 

متفاوتی خواهد داشت.

 بریکس برگ برنده است؟
زنگنه با بیان اینکه شــرایط امــروز ایران با 
زمانی کــه ترامپ در دوره گذشــته رئیس 
جمهور آمریکا بود تفاوت دارد، تصریح کرد:  
در آن زمان ایران عضو کشور های بریکس و 
شانگ های نبود، ولی امروز ایران عضو فعال 
بریکس و شانگهای شده و اقتصادش نسبت 

به گذشــته در مقابل تحریم ها قوی تر شده 
اســت، این موضوعات موجب خواهد شد تا 
انتخابات آمریکا در اقتصاد ایران تاثیر بلند 
مدتی نداشته باشد و صرفا به تغییر تاکتیک 

های مواجهه و نوع تعامل می انجامد.
این عضو انجمــن اقتصاددانان ضمن تأکید 
براینکه عضویت ایران در بریکس می تواند 
فشــار روانی در داخل کشور را کاهش دهد، 
ادامه داد: بریکس در حال بزرگ شدن است 
و ســطح مبادلات بین اعضــای آن در حال 
افزایش است، این موضوع در آینده می تواند 
به دور زدن تحریم ها کمــک کند؛ بنابراین 
بریکس گزینه بالقوه ای بــرای دلار زدایی 
و همچنین ایجاد ارز مشــترک است. همه 
این موارد نشــان می دهد که دولتمردان ما 
با فرض تداوم تحریم ها برای اقتصاد کشور 

برنامه ریزی کرده اند.
وی خاطــر نشــان کــرد: بــا وجــود این 
سیاســت ها، دولت چهاردهم به دنبال رفع 
تحریم ها و پایان دادن به محدودیت هاست 
که اگر محقق شــود اقتصاد ایران به سرعت 
رشــد خواهد کــرد؛ در واقــع دولتمردان 
منتظــر رفــع تحریم هــا نیســتند، بلکه 
سیاســت های خود را مبنی بر ادامه تحریم 

و مقابله با آن حفظ کرده اند.

 اقتصاد ایران مقاوم شده
این تحلیلگر اقتصادی اظهــار کرد: اقتصاد 
امروز ایران نسبت به دورانی که ترامپ در ۸ 
سال پیش رئیس جمهور آمریکا بود، بسیار 
مقاوم تر، هوشمندتر و با برنامه تر شده است، 
در این شرایط ترامپ نمی تواند در بلند مدت 
به ایران فشار های جدیدی تحمیل کند که 
مثل دوره اول او موجــب تنگناهای متعدد 

شود.زنگنه افزود: با وجود تنش های منطقه 
و گمانه زنی ها از سیاست های ترامپ ممکن 
است در کوتاه مدت انتظارات تورمی اندکی 
تحریک شود و نوســان داشته باشیم، اما در 
میان مدت نرخ ارز به ثبات و قیمت بنیادی 

خود باز خواهد گشت.
زنگنه عنوان کرد:  ترامپ مســلماً به دنبال 
پایان دادن به جنگ غزه است و به اسرائیل 
فشار خواهد آورد که با غزه و لبنان سازش و 

یا صلح کند.

 از وضع تعرفه های سنگین برای اروپا 
تا پایان دادن به جنگ ها

وی افزود: از طــرف دیگر ایــالات متحده 
ناچار است به جنگ روســیه و اوکراین هم 
پایان دهــد و زمان زیادی را بایــد برای آن 
صرف کند. بواســطه مواضعی که ترامپ در 
خصوص تعرفه هــا و پیمان های بین المللی 
اتخاذ کرده؛ ریســک ســرمایه گذاری در 
جهان افزایش می یابد، زیــرا او در دو مورد 
تصمیم گیری خواهد کرد که اولی موضوع 
مهاجــرت و دوم اعمال تعرفــه در کالای 
وارداتی است. در این شــرایط اقتصاد بین 
المللی از تصمیم های آمریــکا تاثیر خواهد 

پذیرفت.
این عضــو انجمن اقتصاددانــان بیان کرد: 
همچنین ترامپ کشــو رهای عضــو ناتو را 
مجبــور خواهد کرد که بخش بیشــتری از  
هزینه هــای این پیمان را پوشــش دهند و 
احتمال دارد در صورت عدم تامین خواسته 
های ترامــپ، وی تعرفه های ســنگین بر 

کالا های اروپایی وضع کند.
وی خاطر نشــان کرد: ترامپ به دنبال وضع 
تعرفه بیشــتر بر کالا های چینی نیز خواهد 
بود و بــه نوعی می خواهد بــا چین مواجهه 
غیرمســتقیم و نبرد تجاری داشــته باشد. 
محدودیت جهت ســرمایه گذاری در چین 
نیز شامل بخشــی از اقدامات تقابلی خواهد 
شــد.این تحلیلگر اقتصادی گفت: ترامپ 
در داخل آمریکا به دنبــال کاهش نرخ بهره 
اســت و قبلًا در مورد این موضوع با فدرال 
رزرو درگیری هایی داشــته است؛ بنابراین 
با آمــدن ترامپ ســرمایه گــذاری در طلا 

جذاب تر خواهد شد.
زنگنه در پایان تاکید کرد: ترامپ در برخی از 
سخنرانی های خود صحبت از تعامل و توافق 
با ایران کرده است و با توجه به اینکه ترامپ 
یک تاجر است به دســتاورد های جدید و با 
اهمیت بیشــتر توجه دارد تا دستاورد هایی 
که دور بــوده و یا دســت یافتنی نیســت. 
بنابراین ظن کاهش محدودیت ها در قبال 
تعاملات تجــاری فی مابین نیــز می تواند 
مطرح شــود، اگر ترامــپ بتواند بــا آن در 

ایالات متحده دستاورد سازی کند.

معاون وزیر صمت گفــت: بعد از اظهار اولیــه آیفون های 
مســافری، چند روز آینده در ســامانه جامــع تجارت این 
امکان ایجاد می شــود که بــا پرداخت عوارض گوشــی ها 
ثبت سفارش شده و مورد اســتفاده قرار گیرند. محمدعلی 
دهقان دهنوی رئیس سازمان توسه تجارت ایران گفت: بر 
اساس هماهنگی هایی انجام شده این اجازه به گمرک داده 
شد که ثبت اظهار اولیه گوشی های آیفون مدل ۱۳ به بعد را 

آغاز کند؛ بنابراین افرادی که از ماه جاری )آبان( به صورت 
مسافری گوشی وارد کشــور کردند، می توانند اظهار اولیه 
خود را به گمرک اعلام کنند.دهقان دهنوی در ادامه افزود: 
بعد از اظهار اولیه در چند روز آینده در سامانه جامع تجارت 
این امکان برایشان ایجاد می شــود که با پرداخت عوارض 
بتوانند گوشی های خود را ثبت ســفارش و مورد استفاده 
قرار دهند.وی بیان کرد: موضوع ثبت سفارش گوشی های 

آیفون وارداتی با رویه تجاری نیز در حال بررسی است که 
طبق ضوابط مشــخصی و در آینده نزدیک اعلام خواهد 
شد.دهقان دهنوی در مصاحبه با صدا و سیما درباره ثبت 
سفارش گوشی های آیفونی که قبل از ماه جاری به صورت 
مسافری وارد کشور شــده اند نیز خاطرنشان کرد: تعداد 
قابل توجهی گوش های آیفون از قبل وارد کشور شده که 
برای ثبت ســفارش آنها تا چند روز آینده راهکاری ابلاغ 

خواهد شد.پیشتر اعلام شــده بود؛ حقوق ورودی مربوط 
در ســال جاری در خصوص گوشــی های بیــش از ۶۰۰ 
دلار مطابق ردیف ۶۰ جــدول شــماره ۱۶ قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۳ کل کشــور، ۱۵ درصد در رویه تجاری و ۳۰ 
درصد در سایر رویه ها و در خصوص گوشی های ۶۰۰ دلار 
و پایین تر از آن مطابق مقررات مربــوط در رویه تجاری ۵ 

درصد و در سایر رویه ها ۶ درصد خواهد بود.

آیفون

جزئیاتوارداتآیفونهایمسافریاعلامشد

چالش شورای عالی کار در اولین سال وزارت میدری

بودجه،افزایشدستمزدرادچارچالشمیکند
امیرعبــاس آذرم وند  یک عضــو تیم 
کارگری شــورای عالی کار با پذیرش اینکه 
تصمیمات دولــت در زمینه افزایش حقوق 
کارمندان بر میزان افزایش حداقل دستمزد 
کارگران هم تاثیر پررنگــی دارد و به همین 
اعتبار نســبت به برگزار نکردن جلســات 
شورای عالی کار از سوی وزارت تعاون ابراز 

نگرانی کرد.
 جهش هــای متعــدد تورمــی و کاهــش 
چشمگیر نرخ رشد اقتصادی در ۵ یا ۶ سال 
گذشــته به صورت مداوم ادامه داشت. این 
امر به سرعت بر نرخ فقر و دیگر شاخص های 
معیشتی در کشور اثر داشت. این امر چنان 
بر فقر موثر بود که شــاخص آن را به شدت 
دگرگون کــرد. در حالی که در ســال ۹۰ 
گفته می شــد ۱۹.۸ درصد از مردم زیر خط 
فقر بودند که در ســال گذشــته به بیش از 
۳۰ درصد رسیده اســت. به زبانی دیگر در 
ابتدای دهه ۹۰ از هــر ۵ ایرانی یک نفر جزو 
فقرا بود و در پایان آن دهه تقریبا به ازای هر 

سه ایرانی یک نفر فقیر محسوب می شدند.
علی خدایــی، عضو تیم کارگری شــورای 
عالی کار درباره چشــم انداز مزدی ســال 
آینده گفت: »بــا آمدن احمــد میدری به 
وزارت کار انتظارات زیادی شکل گرفت ولی 
چیزی که اکنون مشاهده می کنیم مشاهده 
همان روندی است که در دولتهای گذشته 

)منهــای دو ســال وزارت مرتضــوی وزیر 
ســابق( اســت. همان رویکرد و به اصطلاح 
فرمانــی را مشــاهده می کنیم کــه وجود 
داشــت اما نتیجه آن ایجاد فاصله چشمگیر 

میان مزد و معیشت است.«
خدایی افــزود: »ایــن رویه یعنــی اینکه 
همچنــان در ســازمان برنامــه و بودجه 
تصمیماتی در زمان تنظیــم لایحه بودجه 
اخذ می شــود که گرچه از نظر قانونی تاثیر 
ندارد ولی به طور خاص بــر میزان افزایش 
مــزد تاثیرگذار اســت. در واقــع گرچه در 
بودجه پیشــنهادی دولت و سازمان برنامه 
تنها میزان افزایــش حقوق کارکنان خود را 
تعیین می کنند ولی اقدام آنها فورا بر میزان 
افزایش حداقل دســتمزد طبقه کارگر هم 

تاثیر دارد.«
وی ادامه داد: »دولت بزرگترین کارفرما در 
کشور است و به همین دلیل و بر اساس این 
منفعت مســتقیم خودش است که همیشه 
مانعی مهم برای افزایش حداقل دستمزدها 
می شود. الان از نظر دولت حتی اگر به مساله 
بنگریم این موضوع یعنــی تفاوت در میزان 
افزایش نــرخ حداقل دســتمزد کارگران و 
حقوق کارمنــدان می تواند بــه بی نظمی 
منجر شــود. با این حال راه بــرون رفت این 
نیست که ســازمان برنامه یا وزارت اقتصاد 
برای همــه تعیین تکلیف کننــد.«وی راه 

حل اصولی رفع این چالش را، آغاز جلسات 
تعیین حداقل دستمزد ســال بعد، پیش از 
آماده ســازی لایحه بودجه دانست چرا که 
با این روش ظرفیت چانــه زنی بهتری برای 
نیروی کار و شــورای عالــی کار هم فراهم 
می شود.خدایی با اشاره به حوادث مختلف 
کشور در سال ۱۴۰۳ هشدار داد: »در سال 
جاری هنوز یک جلســه شــورای عالی کار 
برگزار نشده اســت. این در حالی است که از 
ابتدای سال درخواستهای طبقه کارگر ارائه 
شد ولی به دلیل فوت آقای رییسی پیگیری 
لازم صورت نگرفت. اکنون چند ماهی است 
که دولت چهاردهم کشــور را اداره می کند 
و انتظار می رفت که آقای میدری فعالانه تر 
عمل کند و لااقل جلسات شورای عالی کار 
را برگزار کند. متاسفانه هنوز در سال جاری 

جلسه ای نداشته ایم.«این کارشناس روابط 
کار تاکید کرد: »تورم همچنــان و با وجود 
تغییر دولت بــه روند فزاینده خــود ادامه 
می دهد و تقریبا همه شاخص های اساسی 
بیانگر تشدید مشــکلات معیشتی هستند. 
هر چه زودتر جلسه شورای عالی کار برگزار 
شود، به سود وزارت کار هم خواهد بود. زیرا 
پس از تعیین تکلیف بودجــه جا برای چانه 
زنی نمی ماند و همین موجب می شــود که 

جلسات شورای عالی کار را لوث کند.«
وی دربــاره نگرانی ها نســبت بــه افزایش 
۲۰ درصــدی حقوق کارمنــدان و احتمال 
تسری این نوع تصمیم گیری درباره حداقل 
دســتمزد تصریح کرد: »این نگرانی جدی 
و واقعی اســت. اگر نه در مقام یک نماینده 
کارگری که حتــی در جایگاه مشــاور هم 
بخواهم به دکتر میدری مشــورت بدهم، از 
او خواهم خواســت که زودتر جلسات آغاز 
شــوند چرا که وقتی همه تصمیمات گرفته 
می شود دیگر دولت ذره ای انعطاف به خرج 

نخواهد داد.«
او گفت: »ســالهای زیادی را شــاهد بودم 
که وزیر کار واقعا دوســت داشت دستمزد 
افزایش بیشتری داشته باشد ولی ناچار بود 
به سیاست کابینه تن دهد. به همین جهت 
هر چه زودتر جلسات برگزار شود، بار انتهای 
ســال کاهش خواهد یافت و برای وزیر کار 

هم فرصت بیشتری برای اتخاذ تصمیمات 
مناسب خواهد داشت. همچنین می توان با 
این اقدامات از تشــریفاتی شدن سه جانبه 

گرایی هم جلوگیری کنیم.«
خدایــی دوره دو ســاله مرتضــوی را دوره 
تیرگی دانســت و افزود: »در ایــن دوران 
او فقط در پی این بود کــه تصمیماتی که از 
پیش گرفته شــده را اجرا کند. دوره ای که 
مشــابه آن را هرگز نه دیده بودم و نه حتی 
در مورد آن شنیده بودم. در این دو سال سه 
جانبه گرایی به بدترین شکل کنار رفت و در 
تاریخ ثبت شد که در جلسات شورای عالی 
کار وزیر صراحتا گفت یا مزد را امضا کنید یا 

می دهم مجلس تصویب کند! «
کارشناســان امر معتقدند کــه رفع فقر در 
ایران بدون رفع فقرایی که شــاغل هستند، 
ممکن نخواهد شد. برای بهبود فقر در میان 
شــاغلان چاره ای نیســت جز اینکه فاصله 
میان دســتمزد و معیشت کاهش پیدا کند. 
پس نه تنها باید دســتمزد به انــدازه تورم 
افزایش یابد کــه اگر نرخ آن بیــش از تورم 
نباشــد فاصله موجود بر طرف نخواهد شد. 
برآوردهــای مختلف نشــان می دهند که 
حداقل هزینه های زندگــی یک خانواده در 
حال حاضــر بین ۲۰ تــا ۲۵ میلیون تومان 
اســت اما حداقل دســتمزد یازده میلیون 

تومان تعیین شده است.



در دیدار با سفیر قطر در ایران
وزیرنیروخواستاراجراییشدناسنادهمکاری

اقتصادیبینایرانوقطرشد
 وزیر نیرو در دیدار با ســفیر قطر، بر اجرایی شدن اسناد همکاری های 
اقتصادی و تســهیلات لازم برای بخش اقتصادی و تجارت تجار تاکید 
کرد. »عباس علی آبادی« در دیدار با »ســعد عبدالله ســعد ال محمود 
الشریف« ســفیر قطر در ایران و »رضا جباری« نماینده مجلس شورای 
اســلامی و رئیس گروه دوســتی ایران و قطر در محــل وزارت نیرو، بر 
اجرایی شدن اســناد همکاری های اقتصادی و تســهیلات لازم برای 

بخش اقتصادی و تجارت تجار تاکید کرد.
همچنین در این دیدار رضا جباری با اشاره به ظرفیت های علمی، فنی 
و اقتصادی بین مردم کشور، خواستار تسهیل در روابط تجار و نخبگان 
ایرانی با طرف قطری شد.نماینده مردم مسجد سلیمان، لالی، اندیکا و 
هفتکل افزود: قرابت دینی و فرهنگی بین دو ملت می تواند بســیاری از 

مشکلات را در جهت تقویت روابط دو طرف آسان کند.
بنا بر این گزارش، در این دیدار که بــا موضوع برگزاری دهمین اجلاس 
همکاری های ایران و قطر برگزار شــد، سه موضوع شامل »برنامه ریزی 
لازم بــرای برگزاری دهمین اجــلاس همکاری هــای اقتصادی ایران 
و قطر در دوحه«، »توســعه همکاری های اقتصادی دو کشــور و ایجاد 
زیرساخت های لازم« و »تسریع در پیشبرد پروژه اتصال شبکه برقی دو 

کشور« مورد تاکید قرار گرفت.
همچنین در این دیدار دو طرف در خصوص برگزاری همایش و رویداد 
تجاری در حاشیه دهمین اجلاس همکاری های اقتصادی ایران و قطر 

تبادل نظر کردند.
گفتنی اســت: این اجلاس در تاریخ ۲۰ تا ۲۲ آذر با همراهی هیات های 

بخش دولتی و خصوصی در دوحه، پایتخت قطر برگزار خواهد شد.

وزیر نفت: 
هزینهبنزینسوپرمتناسبباهزینهواردات

خواهدبود
 وزیر نفت گفت: قیمت بنزین سوپر مطابق قیمت وارداتی و متناسب با 

هزینه واردات خواهد بود.
»محسن پاک نژاد« در حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره واردات بنزین ســوپر افزود: این مطالبه اجتماعی بود و  کسانی 
که دارنده خودروهای لوکس خارجی وارداتی هســتند، انتظار دارند از 

سوختی متناسب با شرایط موتور این خودروها استفاده کنند.
وی تصریح کرد: این ظرفیتی است که ایجاد می شود و هزینه آن را می 
پردازند.این عضــو کابینه دولت چهاردهم گفت: بخشــی از این هزینه 
مربوط به خرید آن است و بخشــی هم هزینه انتقال آن به جایگاه های 
توزیع خواهد بود.وزیر نفت، زمستان امسال را زمستانی سخت ندانست 
و افزود: خدا کمک خواهد کرد و با کمترین چالش پشــت سرخواهیم 
گذاشت.پاک نژاد درباره تامین ســوخت در زمستان، خاطرنشان کرد: 
مدیریت سوخت زمستانی برای منازل و مراکز صنعتی خواهیم داشت. 
گاهی تا ۸۰ درصد ســوخت در بخش خانگی مصرف می شود اما تلاش 
می کنیم تا حد ممکن بخش های دیگر دچار مشــکل نشــوند و بخش 

صنعت با حداقل چالش روبه رو شود.

وی درباره احتمال اعمال فشارهای بیشتر بر خرید نفت ایران همزمان 
با تغییرات در سیاســت خارجی ایالات متحده و بازگشــت احتمالی 
فشــارهای دوران ترامپ در صنعت صادرات نفت، گفــت: به هر حال 
تدابیر لازم اتخاذ شــده اســت.وزیر نفت اضافه کرد: اجــازه بفرمایید 
وارد جزئیات نشوم، اما مطمئن باشــید که همکاران ما در صنعت نفت 
متناسب با شــرایط و محدودیت هایی که ممکن است پیش آید، اقدام 
های لازم را پیش بینی کرده اند و مشکلی در این زمینه به وجود نخواهد 
آمد که مردم نگران شــوند.پاک نژاد خاطرنشان کرد: برنامه ریزی های 
وزارت نفت در راستای حفظ پایداری تولید و صادرات نفت کشور انجام 

شده و نگرانی خاصی در این زمینه وجود ندارد.
وی درباره ساخت پالایشگاه های کوچک، افزود: ساخت پالایشگاه های 
کوچک از سیاست هایی است که ما آن را دنبال می کنیم، به ویژه آنکه با 

سرمایه گذاری بخش خصوصی باشد آن را دنبال خواهیم کرد.
وزیر نفت گفت: امکان تخصیص نفت خام به این پالایشــگاه بر اساس 
فرایندی که وجود دارد، انجام می شــود و به درخواست ها توجه کرده 
و آن را اجابت می کنیم و بــه هیچ عنوان مشــکلی در خصوص تامین 

خوراک پالایشگاه های کوچک وجود ندارد.
وزیر نفت درباره آمادگی ایــن وزارتخانه برای گذر از فصل زمســتان، 
تصریح کرد: موضوع مدیریت مصرف ســوخت همواره از اوایل ماه آذر 
آغاز می شــود، اما امســال وقوع ســرمای زودرس در روزهای ابتدایی 
آبان سبب شــد روزانه ۹۰ تا ۹۵ میلیون مترمکعب گاز به مصرف بخش 
خانگی، تجاری و صنایع کشــور افزوده شــود.وی افــزود: در ماجرای 
مازوت ســوزی نیروگاه ها که این روزها در جامعه مطرح شــده است، 
قاعده و قوانینی از ســال ها پیش تدوین شده اســت و برای حال حاضر 
نیســت.پاک نژاد ادامه داد: در سبد سوخت زمســتانی نیروگاه ها سه 
حامل انرژی گاز، نفت کــوره و گازوئیل وجود دارد و تعــادل و در واقع 
مدیریتی بین مقدار مصارف این حامل ها برحســب شــرایط سوخت 
زمستانی کشور انجام می شــود. این در حالی است که اگر به  اندازه  سال 
گذشته مازوت بســوزانیم، خاموشی و مشــکلی در زمستان نخواهیم 

داشت.
وی با بیان اینکه تصمیم کاهش مصرف مازوت به دلیل اهمیت سلامت 
مردم و حفظ محیط زیست اتخاذ شد تا وزارت نیرو به تشخیص خودش 
خاموشــی هایی را اعمال کند، تأکید کرد: در سه ســال گذشته اعداد 
و ارقام مازوت ســوزی به مراتب بیش از آن چیزی اســت که امروز در 

نیروگاه های ما انجام می شود.
این عضو کابینه دولت چهاردهــم درباره واردات گاز از ترکمنســتان 
بیان داشت: هم اکنون از ترکمنســتان واردات گاز نداریم، اما مذاکرات 
مقدماتی برای این کار انجام شــده اســت.وی خاطرنشان کرد: بدهی  

گازی به این کشور نداریم و همه بدهی ها پرداخت شده است.
پاک نژاد در پاسخ به این پرسش که چرا وزارت نفت با وجود هشدارهای 
داده شــده مخازن نیروگاه های کشــور را پیش از فصل سرما پر نکرده 
اســت، تصریح کرد: ابتدای شــهریور که دولت چهاردهم مستقر شد 
حجم ذخایر گازوئیــل در نیروگاه ها حدود ۴۳ درصد نســبت به مدت 
مشــابه پارســال کمتر بود، همچنین در ۲۰ روز نخســت آبان امسال 
نزدیک به ۹۰ درصد انتقال ســوخت مایع به نیروگاه ها نسبت به مدت 

مشابه پارسال افزایش داشته است.
وزیر نفت با اشاره به تمایل نیروگاه های کشــور به استفاده از گازوئیل، 
گفت: هر چقدر مقدار تحویل گازوئیل به نیروگاه ها را امســال افزایش 
دادیم، اما به دلیل منع استفاده از مازوت در نیروگاه ها مصرف گازوئیل 
افزایش یافت، بــه همین دلیل حجــم ذخایر گازوئیــل در نیروگاه ها 

مطابق با نظر ما افزایش نیافت.

افزایشصدورحوالههایپایاوساتنا
دربانکملیایران

صدور حواله های پایا و ســاتنا در بانک ملی ایران در هفت ماه نخســت 
امسال نســبت به مدت مشابه سال گذشــته به ترتیب ۴۶ و ۱۸ درصد 
افزایش یافته اســت.به گــزارش روابط عمومی بانک ملــی ایران، این 
بانــک از ابتدای فروردین تا پایــان مهرماه امســال در مجموع بیش از 
۴۴ میلیون و ۷۶۶ هزار حواله پایا و ســاتنا به درخواســت مشتریان در 
شبکه بانکی صادر کرده اســت.به عبارت دیگر بانک ملی ایران در این 
مدت روزانه به طور میانگین ۲۰۷ هزار و ۲۵۱ حواله از طریق ســامانه 
پایا و ســاتنا به درخواست مشتریان به حســاب های دیگر انتقال وجه 
انجام داده است. درضمن در بازده زمانی هفت ماهه ابتدایی سال جاری 
تعداد ۳۶ میلیون و ۵۱۳ هزار حواله پایا و تعداد هشــت میلیون و ۲۵۲ 
فقره حواله ســاتنا در بانک ملی ایران صادر شده است.این بانک با هدف 
ســهولت و امنیت، خدمات انتقال وجه بین  بانکی را تحت سامانه های 

پایا و ساتنا با هرگونه وجهی برای مشتریان امکان پذیر کرده است.
گفتنی است، از دی ماه ســال ۱۴۰۰ بر اســاس مجوز اداره نظام های 
پرداخت بانک مرکزی سقف دســتور پرداخت پایا به مبلغ یک میلیارد 
ریال افزایش یافت و مشــتریان می توانند برای انتقال وجوه بین بانکی 
پرداخت های خــرد در چهار بــازه زمانــی ۳:۴۵ و ۱۰:۴۵ و ۱۳:۴۵ و 

۱۸:۴۵ از طریق درگاه های حضوری و غیر حضوری اقدام کنند.
لازم به ذکر اســت، متقاضیان این خدمت می توانند بــا افتتاح یکی از 
انواع حساب های جاری، پس انداز و کوتاه مدت بانک ملی ایران نسبت 
به انتقال وجه به حساب خود یا سایر افراد در سایر بانک ها در همان روز 

اقدام کنند.

واوراقمرابحهارزیبانک عرضه50میلیونیور
ملتاز22آبانماه

نخستین اوراق مرابحه ارزی کشور در سال ۱۴۰۳ به ارزش ۵۰ میلیون 
یورو بابت طرح بهسازی و احداث تاسیسات جمع آوری گازهای مشعل 
شــرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس با عاملیــت، ضمانت و تعهد 
پذیره نویســی بانک ملت و مشاوره شرکت تامین ســرمایه بانک ملت 
منتشر می شود.به گزارش روابط عمومی بانک ملت، این اوراق با مجوز 
بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران برای تامین مالی بخشی از نیاز 
ارزی طرح بهســازی و احداث تاسیســات جمع آوری گازهای مشعل 
شــرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس به ارزش ۵۰ میلیون یورو از 
طریق مرکز مبادله ارز و طلای ایران از ۲۲ آبان ماه ۱۴۰۳ عرضه خواهد 
شــد.این اوراق با نام، با نرخ سود اسمی ۶ درصد ســالیانه، سررسید ۴ 
ساله، پرداخت سود سالیانه و بازپرداخت اصل اوراق در پایان عمر اوراق 
اســت و خریداران فرصت دارند ظرف مدت هفت روز کاری ســفارش  
خرید خود را از طریق سامانه معاملات شرکت مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران ثبــت کنند.برپایه این گزارش، مجوز بانک مرکزی برای انتشــار 
اوراق بید بلند به میزان ۲۰۰ میلیون یورو بــوده که اولین مرحله آن به 
مبلغ ۱۰۰ میلیون یورو در آذر ماه ســال ۱۴۰۲ با موفقیت عرضه شد و 

۵۰ میلیون یورو یاد شده دومین مرحله عرضه این اوراق خواهد بود.
بانک ملت با هدف رفع نیازهــای ارزی پروژه های اولویت دار و صادرات 
محور صنایع کلیدی کشــور تامین مالی پروژه را از طریق انتشار اوراق 

مرابحه ارزی در دستور کار قرار داده است.
انتشــار اوراق ارزی طرح بهســازی و احداث تاسیســات جمع آوری 
گازهای مشعل شرکت پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس، به عنوان یکی 
از پروژه های اولویت دار کشــور در همین راستا صورت گرفته است. راه 
اندازی این پروژه علاوه بر افزایش درآمد ارزی و تکمیل زنجیره ارزش، 
نقش بســزایی را در جلوگیری از هدر رفت منابع گازی کشــور و رفع 

مشکلات زیست محیطی ایفا خواهد کرد.

با تکریم و تقدیر از تلاش های محمد فرجود
مشهدیتفرشیمدیرعاملهلدینگفناوری

اطلاعاتبانکتجارتشد
مراسم معارفه مسیح مشــهدی تفرشــی مدیرعامل جدید هلدینگ 
فنــاوری اطلاعــات بانک تجــارت با حضــور رییــس و نایب رییس 

هیات مدیره و مدیران ارشد این بانک برگزار شد.
به گزارش خبرنگار مدیریت روابط عمومی و ارتقای ســرمایه اجتماعی 
بانک تجارت، مراسم تکریم و تقدیر از محمد فرجود مدیرعامل پیشین 
و معارفه مسیح مشهدی تفرشــی مدیرعامل جدید هلدینگ فناوری 
اطلاعات بانک تجــارت با حضور مدیران ارشــد این بانــک و مدیران 
شرکت های زیرمجموعه هلدینگ فناوری اطلاعات بانک تجارت )تفتا( 
برگزار شد.مرتضی ترک تبریزی در این مراســم با اشاره به تلاش های 
صورت گرفته توســط محمد فرجود و همــکاران وی در دوره هدایت 
هلدینگ فناوری اطلاعات بانک تجارت گفت: مجموعه تفتا در این سه 
سال، هر روز ایده و نوآوری جدیدی ارائه کرد و در زمینه هایی همچون 
امنیت سیســتم ها، و برگزاری دقیق و به هنگام مجامع، تقویت هیات 
مدیره و حرکت به ســمت بورسی شدن شــرکت ها و بهبود پورتفوی 
هلدینگ، اقدامات درخشــانی صــورت گرفت و البته ایــن روند باید 

همچنان ادامه داشته باشد.
رییس هیات مدیــره بانک تجــارت تاکید کرد: امــروز پایداری حوزه 
فناوری اطلاعات بانک بســیار حائز اهمیت اســت و انتظار داریم روند 
کنونی هلدینگ فنــاوری اطلاعات بانک با قدرت بیشــتر ادامه یافته و 

همچنان شاهد درخشش این مجموعه در شبکه بانکی کشور باشیم.
حمیدرضا شــریفیان، نایب رییس هیات مدیره بانک تجارت نیز در این 
مراســم به جزئیات اقدامات صورت گرفته توســط هلدینگ فناوری 
اطلاعات بانک تجارت در ســال های اخیر و پیشــرفت شــرکت های 
زیرمجموعه در حوزه های مختلف اشــاره کرد و گفت: استقرار منظومه 
تجــارت، راه اندازی و توســعه اپلیکیشــن باجت با خدمــات متنوع، 
پشــتیبانی محصولات پلتفرمی و ســرمایه گذاری در شــرکت های 
دانش بنیان و ده ها پروژه و طــرح دیگر جزو اقداماتی بود که توســط 

شرکت های زیرمجموعه هلدینگ فناوری اطلاعات به انجام رسید.
مسیح مشهدی تفرشــی مدیرعامل جدید هلدینگ فناوری اطلاعات 
بانک تجارت پیش از ایــن تجاربی همچون مدیرعاملی شــرکت های 
پارس خــودرو، آلومینیــوم اراک و هلدینــگ فــن آوا، مدیریت مرکز 
تحقیقات صداوسیما، ریاست هیات مدیره گروه بهمن و حضور ۷ ساله 

در PSP فناپ را در کارنامه خود دارد.

پرداختبالغبر134هزارمیلیاردریال
تسهیلاتمسکنازسویبانکرفاهکارگران

بانک رفاه کارگران از ابتدای اجرای قانون جهش تولید مسکن تاکنون 
بالغ بر ۸۵ هزار فقره تســهیلات مســکن به مبلغ بیــش از ۱۳۴ هزار 

میلیارد ریال پرداخت کرده است.
به گــزارش روابط عمومــی بانک رفــاه کارگران، این تســهیلات در 
ســرفصل های خودمالکی، ودیعه مســکن، پروژه هــای نهضت ملی 
مســکن، بافت فرســوده، مرمت و مقاوم ســازی واحدهای مسکونی، 
روستایی، نخبگان، اعضاء هیئت علمی، خانواده معظم شهدا، جانبازان 

و ایثارگران معزز، و.... به متقاضیان واجد شرایط پرداخت شده است. 
همچنیــن از ابتــدای ســال جــاری تعــداد ۶۰۶ فقره تســهیلات 
قرض الحسنه مســکن به مددجویان معرفی شده از سوی کمیته امداد 
امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی به مبلغ ۴۰۳,۰۰۰ میلیارد ریال 

پرداخت شده است.
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رئیس کل بانک مرکزی:

رشدنقدینگیرادرکانال۲۵درصدحفظمیکنیم

خریدار  رئیس کل بانک مرکزی گفت: رشــد 
نقدینگــی در ماه های گذشــته بــه دلیل برخی 
تنگناها افزایش یافت، اما سعی می کنیم آن را در 

کانال ۲۵ درصد حفظ کنیم.
محمدرضا فرزیــن رئیس کل بانــک مرکزی در 
حاشیه جلســه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
در خصوص نرخ رشد نقدینگی با توجه به تغییر و 
جابجایی دولت در سال جاری، گفت: در خصوص 
رشــد نقدینگی اعلام کردیــم آن را در کانال ۲۵ 
حفظ می کنیم که ابتدای سال در همین نرخ بود 
اما به دلیل اینکه تنگنای نقدینگی به وجود آمد، 

سعی کردیم کمی نقدینگی را افزایش دهیم.
وی افزود: هم اکنون نرخ رشد نقدینگی حدود ۲۸ 
درصد اســت و امیدواریم تا پایان سال به نرخ ۲۵ 

درصد بازگردیم.
رئیس کل بانک مرکزی در خصوص اســتفاده از 
کارت های بانکی روسی در عابر بانک های ایرانی 
اظهار کرد: از ماه ژانویه کارت های روسی ها در ای 

تی ام ایران قابل استفاده خواهد بود و مرحله بعد 
آن که در سال آینده اســت؛ به این صورت که این 
کارت ها روی دســتگاه های کارت خوان یا پوز نیز 

قابل استفاده خواهد بود.
وی ادامه داد: سیستم که سیستم کارتی ما است 
و سیســتم کارتی ما اسمش شــتاب است و نام 
سیستم کارتی روسیه »سیمز« است که ما این دو 
را به هم متصل کرده ایم و از لحاظ فنی بهم متصل 
شــده اســت و یعنی به این صورت که کارت هر 
ایرانی در ایران قابل استفاده در بانک های روسیه 

که باهم توافق کرده ایم خواهد بود.
فرزین در پاسخ به این سوال که تکلیف آن دسته 
از بانک ها که برای نهضت ملی مسکن تسهیلاتی 
را نداده اند چیســت، تاکید کرد: تکلیف در حوزه 
مســکن را ما ابلاغ کرده ایم و آخریــن توافقی که 
با خانم وزیر ]راه و شهرسازی[ داشته ایم ما تعهد 
دادیم و ۱۵ همت به حســاب بانک مسکن واریز 
کردیم، تا بانک مسکن تعهدات قبلی خود را بابت 

پروژه ها بپردازد.وی افزود: در حال مذاکره در این 
زمینه مشکلی نداریم. در مورد بانک هایی هم که 
تعهــدات را پرداخت نمی کنند قانــون تکلیف را 
مشخص کرده است البته هنوز تا پایان سال باقی 

مانده است.
فرزین خاطرنشان کرد: این اولین مرحله ما است و 
در مرحله دوم که ژانویه افتتاح می شود کارت های 
روســی ها هم در ای تی ام ایران قابل اســتفاده 
خواهد بود و مرحله بعد آن که در سال آینده است 
این کارت ها روی دستگاه های کارت خوان یا پوز 

نیز قابل استفاده خواهد بود.
رئیس کل بانــک مرکزی دربــاره قطع پرداخت 
یارها در زمینــه ارز دیجیتال، اظهــار کرد: هیچ 
پرداخت یاری قطع نشــده است ما مقررات داریم 
و باید در چهارچوب مقــررات بانک مرکزی اقدام 

کنند.
وی درباره اینکه آیــا صرافی های ارزی غیرقانونی 

هستند، گفت: خیر غیرقانونی نیستند.

خریدار  سخنگوی کمیســیون عمران مجلس 
گفت: در راســتای قانون جهش تولید مســکن، 
علت عــدم پرداخت تســهیلات حوزه مســکن 
توســط بانک ها مورد بررســی قرار گرفت و برای 
اخذ جریمه مالیــات از ۱۴ بانــک متخلف زمان 

بندی شد.
 عبدالجلال ایری ســخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس در تشــریح نشست کمیســیون عمران 
مجلس شورای اســلامی از حضور وزرای اقتصاد 
و دارایی، راه و شهرســازی به همراه معاونان وی 
خبر داد و گفت: در این نشست به بررسی عملکرد 
دولت در اجــرای قانون جهش تولید مســکن و 
علت عــدم پرداخت تســهیلات حوزه مســکن 
توســط بانک ها پرداختیم. طبــق قانون جهش 
تولید مســکن بانک ها مکلفند ۲۰ درصد منابع 
تســهیلاتی خود را به حوزه مســکن اختصاص 
بدهند و ضمانت اجرایی آن هــم جریمه مالیاتی 
برای بانک هایی بود که تکالیف قانونی خود عمل 

نمی کند.
این نماینده مردم در مجلس ادامه داد: با توجه به 
عدم پرداخت تســهیلات بانکی از سوی تعدادی 
کثیری از بانک ها، وزارت اقتصاد و ســازمان امور 
مالیاتی وظیفه داشــت نســبت به اخــذ مالیات 
از آنها اقــدام کند و وزارت راه نیــز وظیفه معرفی 
بانک هایی که ممانعت دارند را بر عهده داشت و با 
توجه به گزارش هایی دریافتی هر دو وزارت خانه 
در این زمینه کوتاهی کردند. در نشســت کمیته 
تخصصی کمیسیون عمران مجلس نیز به بررسی 
دقیق این موضوع پرداخته بود که گزارش خود را 

ارائه کرد.
وی در ادامه با اشــاره به مصوبه کمیسیون عمران 
در این نشست عنوان کرد: ســازمان امور مالیاتی 
موظف شد بر اســاس نامه ارسال شــده توسط 
وزارت راه و شهرســازی جریمه مالیاتی سهمیه 
ســال اول ۱۴ بانک متخلف از اجــرای قانون را 
پیگیری و اخذ کند. همچنین در راستای اجرای 

ماده ۴ قانون جهش تولید مســکن کلیه بانک ها 
و مؤسسات مالی که ســهمیه بانک مرکزی برای 
آنها ابلاغ شده اســت حداکثر تا تاریخ ۲۴ دی ماه 
۱۴۰۳ فرصت دارند ســهمیه ابلاغی سال دوم را 

پرداخت کنند.
ایری بیان کرد: همچنین وزارت راه و شهرسازی 
موظف اســت به اســناد مصوبات شــورای عالی 
مسکن بانک هایی که تســهیلات مربوطه را طی 
مدت مذکــور پرداخت نکردنــد جهت پرداخت 
جریمه به سازمان امور مالیاتی اعلام کند و بانک 
مرکزی نیز مکلف اســت موعدهــای مذکور را به 
تمامی بانک های عامل و مؤسســات مالی ابلاغ و 

اطلاع رسانی کند.
وی تصریح کرد: از ســوی دیگر تمــام بانک ها و 
مؤسســات مالی موظف هســتند که حداکثر تا 
شــش ماه آینده تا تاریخ ۲۴ اردیبهشــت ماه تا 
سال آینده، سهمیه ابلاغی سال سوم را پرداخت 
کنند و همچنین وزارت راه و شهرسازی موظف 
است، بانک هایی که تســهیلات مربوطه را طی 
مدت مذکور پرداخــت نکرده اند جهت پرداخت 
جریمه به ســازمان امور مالیاتی اعــلام کنند و 
بانک مرکــزی و وزارت راه و شهرســازی مکلف 
هستند موعدهای مذکور را به تمامی بانک های 
عامل و مؤسســات مالی ابلاغ و اطلاع رســانی 

کنند.
ســخنگوی کمیســیون عمران مجلس در پایان 
تاکید کرد: همچنین وزارت راه مکلف شد سامانه 
املاک و اســکان را با هدف ثبت نــام متقاضیان 
جدید باز کرده و همانند قانون شــرایط خانه دار 
شــدن برای این افراد دارای واجد شــرایط را نیز 

فراهم کند.

معماری

وزارت راه و شهرسازی قصد دارد 
برای ساخت ۱۱۰ واحد مسکونی 
در جزیره بوموسی، مسابقه ملی 
معماری برگزار کنــد و از تمامی 
متخصصان این حوزه برای حضور 
در این فراخوان دعــوت خواهد 
کرد. در این راســتا سازمان ملی 
زمین و مســکن هم اکنــون در 
مرحلــه انتخاب مدیر و مشــاور 
مسابقه اســت.روز ۱۵ آبان سال 
جاری وزیر راه و شهرســازی در 
سفر به اســتان هرمزگان، کلنگ 
ســاخت ۱۱۰ واحد مســکونی 
در جزیــره بوموســی را به زمین 
زد. این اقدام پــس از آن صورت 
گرفت که چند کشــور حاشــیه 
خلیج فارس با همراهی اتحادیه 
اروپا ادعاهایی واهی در خصوص 

سه جزیره ایران شامل 
تنــب بــزرگ، تنــب 
کوچــک و بوموســی 
مطــرح کردند.با توجه 
به اینکه جزایر سه گانه 
جزو قلمرو کشور ایران 
می شــود  محســوب 

دولــت قصــد دارد تــا جمعیت 
بیشتری را جذب این جزایر کند.

در این خصوص امروز ارســلان 
مالکی ـ مدیرعامل سازمان ملی 
زمین و مســکن - گفت: مسابقه 
ملی معماری برای ساخت ۱۱۰ 
واحد مسکونی در اراضی متعلق 
به دولت جمهوری اسلامی ایران 
برگــزار خواهد شــد و از تمامی 
متخصصــان این حــوزه دعوت 
می شود تا در این مسابقه شرکت 

کنند.معاون وزیر راه و 
معیارهای  شهرسازی 
اصلــی بــرای طراحی 
این واحدها را داشــتن 
الگوی اسلامی - ایرانی، 
استفاده از فناوری های 
نویــن و انرژی هــای 
تجدیدپذیر، اســتفاده از مصالح 
بــوم آورد و بهره گیری از نمادها و 

عناصر ملی برشمرد.
مالکــی در توضیــح فرایند این 
مســابقه افزود: در حال حاضر در 
مرحلــه انتخاب مدیر و مشــاور 
مســابقه هســتیم و پــس از آن 
مراحل تهیــه دفترچه اطلاعات 
مســابقه، انتخاب هیات داوران، 
ارائه فراخــوان و باقــی مراحل 
مسابقه را با تاکید بر اخذ بهترین 

کیفیــت در تمامــی مراحل در 
دستور کار قرار داده ایم.

وی ادامــه داد: پــس از انتخاب 
برترین طرح ها، مراسم اختتامیه 
و اهــدای جوایــز در جزیــره 

بوموسی برگزار خواهد شد.
مدیرعامل ســازمان ملی زمین 
و مســکن در پایان اعــلام کرد: 
به زودی اطلاعات بیشــتری در 
خصوص این مســابقه از طریق 
روابط عمومی سازمان ملی زمین 
و مســکن و دبیرخانه مسابقه در 
اختیار علاقه منــدان قرار خواهد 

گرفت.
بنابراین گــزارش واحدهایی که 
در این جزیره ســاخته می شوند 
به متقاضیان واجد شرایط واگذار 

خواهد شد.

مسابقهمعماریدرجزیرهبوموسیبرگزارمیشود

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: دکتر مریم کاظمی
چاپ:  گل آذین

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
شماره تماس سازمان آگهی شهرستان:
۶۶۹۷۳۶۷۸ -۶۶۹۷۳۷۱۴

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس:

بانکهااگرواممسکنندهند،جریمهمیشوند


